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Prof.Dr. Ahmet BAŞARAN 
Ecz. Sabih Tekin ÇAĞLAR 

- Değerl i konuklar; 8. Türkiye Eczacılık Kongresi 'ne hoş geldiniz. 

Burada Eğit im Forumu 'nda Merkez Heyet Üyesi ve aynı z a m a n d a 
hepimiz in tanıdığı, eczacıl ık için ç o k öneml i işler yapmay ı hedef lemiş bir 
arkadaşımız, Sabih Tekin Çağlar ile eczacıl ık açısından son derece 
öneml i bir konuyu tartışacağız. Bu öneml i konuyu B Salonu 'nda ilk 
g ü n d e m maddes i o larak tar t ışmaya açtıkları için de Organ izasyon 
Komltesi 'ne teşekkür ederek söze baş lamak ist iyorum. 

Süre açıs ından o ldukça sıkıntılı bir d u r u m söz konusu o ldu; çünkü 
09.00 'da programımıza baş layamadık . Bu nedenle herkesin m ü m k ü n 
o l duğu kadar katılımcı olmalarını sağ layab i lmek İçin konuşmacı la rdan 
konuşmalar ını biraz d a h a y o ğ u n ve kısa tutmalarını r ica ed iyorum. 
Herkesin söy leyeceği konuları o l duğunu bi l iyorum, bu şeki lde onların da 
tar t ışmalara katılmalarını sağ lamış oluruz. Böylel ikle d a h a katılımcı, 
paylaşımcı ve d a h a güzel sonuç lar verecek bir o tu rumu yöne tme imkânı 
d o ğ m u ş olur. 

Ben İlk konuşmayı y a p m a k üzere Prof. Dr. Fethi Şahin'I kürsüye a lmak 
ist iyorum. Fethi Hocamız o ldukça değerl i , h e m araştırmacı, h e m eğit ici, 
h e m de endüstr iyel yaklaşımları o lan bir hocamızdır. Kendis i Hacet tepe 
Üniversi tesi 'nden mezun o lduk tan sonra değ iş ik fakül te lerde hizmet verdi. 
Gazi Üniversitesi Eczacılık Fakültesi 'nin Dekanl ığfnı yaptı. Şu a n d a da 
h e m öğre t im üyesi o larak faaliyet gösteriyor, h e m de endüstr iye des tek 
vermeye çalışıyor. Kendis in in eğ i t im konusunda o ldukça fazla deney imi 
var ve bu deneyimler in i de bizlerle pay laşmak istiyor. 

Buyurun Fethi Hocam. 
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Prof. Dr. FETHİ ŞAHİN 
Eczacılık Akademisi Başkanı 

"Meslek İçi Sürekli Eğitim • 

- Teşekkür ed iyorum. 

Sevgil i meslektaşlar ım; bu o t u r u m d a eczacıl ık eği t imin in çeşitl i 
yönler ini tartışacağız. Bu arada, ben de size mes lek içi eğ i t im 
programlar ı ve mes lek içi eği t imin önemiy le ilgili bir s u n u m y a p m a k 

ist iyorum. As l ında bu s u n u m d a h a çok, sizlerin ku rmuş o lduğu Eczacılık 
Akademis i 'n in faaliyetlerini içerecek. 

Mes lek içi eğ i t im ihtiyacı, siz eczacı meslektaşlarımız taraf ından yıllar 
önce, 1980' lerde fark edi len bir ihtiyaçtı. 1980 le rden i t ibaren Eczacı 
Odalar ı ve Türk Eczacıları Birliği çeşit l i konu larda mes lek içi eğ i t im 
programlar ı düzenlemişt ir . Hâ lâ mes lek odalarımız ve Kooperat i f ler Birliği 
mes lek içi eğ i t im programlar ı düzenlemektedi r . Sizin 33. Genel Kuru lda 
bel ir lediğiniz doğ ru l tuda Türk Eczacıları Birliği Eczacılık Akademis i 'n i 
ku rmuş ve bu doğ ru l t uda mes lek içi eğ i t im programlarını yürütmektedir . 
Son şeklini t a m b i lmiyorum, a m a hazır lanmakta o lan 6197 Sayılı Yasa'yı 
değişt i ren y a s a d a mes lek içi eğ i t im programlar ı zorunlu hale gelecektir. 

Türk Eczacıları Birliği Eczacılık Akademis i , biraz önce de 
bahset t iğ im gibi, 33. Genel Kurul 'da kuruldu. Eczacılık 
Akademis i 'n in üç organı bu lunmaktadı r ; Başkan, Yönet im Kurulu 

ve Dan ışma Kurulu. Başkan, TEB Merkez Heyeti taraf ından iki yıllığına 
Eczacılık Fakülteleri profesörler i arasından seçilir. Yönet im Kurulu, TEB 
Merkez Heyeti 'nin, Merkez Heyeti ve Denet leme Kurulu üyeleri arasından 
seçeceğ i dör t eczacı ve akademisyen ler in de aralarında bu lunduğu d iğer 
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dört eczacının yer aldığı ve iki yıl süre ile görev yapacak , başkan hariç 
sekiz üyeden oluşmaktadır . Dan ışma Kurulu ise, l isans öğrenc is i a lan 
Eczacılık Fakültesi dekan lar ından ve onların bel i r leyeceği öğre t im 
üyeler inden oluşur. Öğre t im üyeleri iki yıl gö rev yapar. 

Kuru lduğundan beri Eczacılık Akademis i 'n in Başkanlığını ben 
yapıyorum. Bu ben im için ç o k büyük onur. Şu andak i Yönet im 
Kurulu üyeler inden biri Prof. Dr. Süheyla Kaş, kendis i ç o k değer l i 

bir bi l im adamıdır. Genç yaş ta emekl i o lmas ına rağmen aktif akademik 
hayat ında b i rçok uluslararası kuru luşun üyeliğini yapmışt ı r ve öneml i 
de recede de bi l imsel yayını vardır. Prof. Dr. Afi fe Mat, İstanbul Üniversitesi 
Farmakolo j i A n a Bil im Dalı 'nda Öğre t im Üyesi ve Fransız Eczacılık 
Akademis i 'n in üyesidir. Prof. Dr. O s m a n Özdemir, İstanbul Üniversitesi 
Eczacılık Fakültesi Farmakoloj i A n a Bi l im Dalı Başkanı'dır. Aynı 
üniversi tede Rektör Yardımcılığı da yapmıştır. Prof. Dr. Kemal Hüsnü 
Canbaşer, Anado lu Üniversitesi Eczacılık Fakültesi Farmakoloj i A n a Bil im 
Dalı Başkanı'dır. Uzun süre dekanl ık yapmıştır, kendis ini tanıyorsunuz; 
2005 TÜBİTAK Bil im Ödü lü ve Eczacılık Akademis i Ödü lü 'nün sahibidir. 
Diğer Yönet im Kurulu üyeleri ise Ecz. Ekrem Eşkinat, TEB İkinci Başkanı; 
Ecz. E rdoğan Çolak, TEB Genel Sekreteri; Ecz. Selahatt in Işık, TEB 
Merkez Heyeti Üyesi; Ecz. Sertaç Özmen , TEB Saymanı. 

Daha öncek i dönemle rde görev y a p a n değer l i meslektaşlarımız Prof. Dr. 
İhsan Çalış, Dr. Ecz. Akın Çubukçu , Ecz. C ihan Dinç, Ecz. Sabih Tekin 
Çağlar, Dr. Ecz. Süheyla Baykara, Ecz. A d e m Peten vardı. Kendilerini 
saygıyla anıyorum. 

Akademin in faaliyet alanları: Mes lek içi eği t imi sağ lamak amacıy la 
kurs ve eğ i t im programlar ı düzen lemek, her kes imde eczacıl ık 
hizmet inin kali tesinin art t ı rmak amacıy la seminerler, konferanslar 

düzen lemek ve yayınlar hazır lamak, eczacıl ık l isans eği t imi için eğ i t im 
kurumlarına öner i lerde bu lunmak, bi l imsel kongreler düzen lemek, Bil im, 
Hizmet ve Teşvik Ödül ler i adı al t ında ödü l programlar ı düzen lemek. 
Ayrıca eczane teknisyenler inin eğit imler i amacıy la kurslar düzen lemek ve 
uygu lamak, eczacıl ık a lanında bi l imsel ça l ışma y a p a n bi l im adamlarının 
çalışmalarını ödü l ve m a d d i des tek g ib i yol lar la özend i rmek, mes lek içi 
sürekli eğ i t im dergis i ç ıkartmak. Kısaca bakacak olursak, Yönet ic i Eczacı 
Eğit imi Programı düzenlenmişt i r ve ç o k sayıda eczacı meslektaşımız bu 
Yönet ic i Eczacı Eğit imi Programı 'ndan geçmişt ir . O d a saymanlar ına 
yönel ik Sayman Eğit imi Programı düzenlenmişt i r . Bu bir eğ i t imdi ve bunu 
her sene tekrar ediyoruz. O lağanüs tü Hal lerde Eczacılık Hizmetler i 
Eğit imi Programı düzenlenmişt i r . Bu eği t imin amac ı dep rem, savaş gibi 
o lağanüs tü du rumla rda eczacıl ık hizmetler inin nasıl yapı lacağı 
ko nusunda uzman eczacı yetiştirmektir. İyi Eczacılık Uygulamalar ı Eğit imi, 
eczacıl ık h izmet in in nasıl o lacağı konu s unda bir fikir ve rmeye yönel ik 6 
gün lük bir eği t imdir ve d e v a m etmektedir . O ldukça fazla sayıda eczacı İyi 
Eczacılık Uygulamalar ı Eğitimi'ni almıştır. Eczacılar için Temel Muhasebe 
Eğit imi Programı, uygulandığı yer lerde eczacı lar taraf ından ç o k rağbet 
g ö r m ü ş bir eğit imdir. Bu eğ i t imde a m a ç eczacıları serbest 
muhasebec i le r in boyundu ruğu al t ından kur tarmak ve onlara belirli 
m u h a s e b e bilgisini vermektir. 2005 senes ine kadar düzen lenen eğit imler 
şu şeki lde; Farmasöt ik Bakım ve Klinik Eczacılık Eğit imi Programı, Hasta 
İlişkileri Yönet imi Eğit imi Programı, çeşitl i bö lge lerde düzen lenmiş o lan 
Hızlandırılmış Fitoterapi Eğit im Programı, Mode rn İlaç Şekilleri ve 



Biyoteknoloj i Eğit imi Programı, Enfeksiyon Hastalıkları Eği t im Programı. 
2005 yılı sonu itibariyle 68 eğ i t im programı gerçekleşt i rmiş ve 2 .930 
eczacı bu eğ i t imlerden katılım belgesi almıştır. 

Bi r başka yaptığımız öneml i iş ise eczacıl ık hizmet inin kalitesini 
art t ı rmak amacıy la 320 saat Teknisyen Eğit imi Programı 
düzenledik . Bu eği t im, lise ve deng i oku l lardan veya d a h a yüksek 

eğ i t im kurumlar ından mezun o lmuş, eczane çalışanları için düzen lenmiş 
bir eğit imdir. Ankara, İstanbul, İzmir ve Bursa 'da yaklaşık b in tane eczacı 
teknisyenine katılım belgesi verilmiştir. 

2006 yıl ında düzen lemiş o l d u ğ u m u z eği t im programlar ından B iyok imya 
Eği t im Programı d a h a ç o k akademisyen lere yöneliktir. Akademisyen 
eczacı lara yönel ik Genomics , Proteomlcs, Hamile l ik ve Emz i rmede ilaç 
Kullanımı ve Eczacının Rolü, Yaşlılıkta İlaç Kullanımı ve Eczacının Rolü, 
Aler j ik Hastal ık larda İlaç Kullanımı ve Eczacının Rolü, Obes i tede İlaç 
Kul lanımında Eczacının Rolü, Dermatokozmet ik Eği t im Programı, 
B i lg isayarda İlaç Tasarımında 'MOE' Programı Eğit imi, Eği t im 
Formasyonu Programı ve ayrıca İlk Yardım Eğit imi programlar ı da hayata 
geçiri lmiştir. Bu yıl baş lanacak eğ i t im programlar ı a ras ında günce l bir 
konu o l d u ğ u n d a n eği t im programımıza aldığımız Kuş Gribi ve Eczacı 
Eğit imi var. Zehirl i mantar lar konu s unda bir eğ i t im programı hazırlıyoruz. 
Ayrıca Onkolo j i ve Kemoterapöt ik le rde Eczacının Rolü, konulu iki gün lük 
bir eğ i t im programı, Şeker Hastal ığında i laç Kullanımı, adı al t ında bir 
eğ i t im programını da 2007 senesi içer is inde hayata geç i receğiz . Ayr ıca 
eczacının yapab i leceğ i işleri kanı t layabi lmek adına d a h a y o ğ u n ve d a h a 
uzun süreli eğ i t im programlar ı tasarlıyoruz. Onkolo j i ve Hemato lo j i 
Eczacılığı, Fitoterapi Eczacılığı ve Radyofarmas i Eczacılığı adı a l t ında bu 
konu larda uzman eczacıların yet işt ir i lmesini amaçlamaktayız . Bun lardan 
Radyofarmas i Eczacılığı ge lecek ay baş layacak uzun süreli bir eğit imdir. 
Yaklaşık dört aylık bir eğ i t im olarak düşünü lmek te ve nükleer tıp 
laboratuarları ve hastanelerde ilaçların hazı r lanmasında yetk in eczacıların 
eği t imi amaçlanmaktadı r . 

6197 Sayılı Kanun 'da mes lek içi eğ i t im programı zorunlu hale 
gel irse, hiçbir ku rumu kısı t lamadan, eczacı odalarımızın yapmış 
o l duğu eği t im programlarını da göz önüne alarak, t ü m eği t im 

programlarını teşvik edeceğ iz . Eczacılık Akademis i o larak da bu eğ i t im 
programlarının belli bir s tandarda uygun o larak kredl lendlr i lmesl 
yapı lacak. Çünkü ge lecek o lan k a n u n d a zanned iyo rum eczacının belli bir 
z a m a n aralığında, belli k red ide bi l imsel faal iyete katı lması istenecek. Şu 
a n d a iç inde b u l u n d u ğ u m u z bu tür kongreler de aynı şek i lde 
kredi lendlr i lecek ve eczacılarımızın bu tür faal iyetlere katı lması 
özendir i lerek söz konusu mes lek içi eğ i t imde alacakları kredi lerin ve 
sürelerin tespit i çal ışmalar ına başlanacaktır. 

Ben im arz e tmek istedikler im b u n d a n ibaret. Teşekkür ed iyorum. 



OTURUM BAŞKANI (Sabih Tekin Çağlar) 

- Sayın Fethi Şahin'e teşekkür ediyoruz. A n c a k Fethi Hocam, s u n u m u n u n 
s o n u n d a uzun vadeye yayılı bir akademi s u n u m u yaptı. Herha lde 
a k a d e m i d e n g i tmeye hiç niyeti y o k kendisinin. Gerçi biz de kend is inden 
memnunuz . 

Değerl i katılımcılar; biz de Türk Eczacıları Birliği o larak 8. Türkiye Eczacılık 
Kongresi 'ne hoş geld in iz diyoruz. 

Bi ldiğiniz üzere, l isans eğ i t im inden sonra eczaneler imize ulaştığımız 
a n d a n it ibaren, fakül te lerde aldığımız eği t imle eczanede yaptığımız 
iş lemin ç o k da fazla ör tüşmediğ in i bil iyoruz. Bu a n l a m d a h e m l isans 
eğit imi, hem l isansüstü eği t im, h e m de mes lek içi eği t im, bizlerin 
yaşamının vazgeç i lmez bir parçası. Onun için, bu konudak i hocalarımızın 
açılımları da elbet te bizlere ışık tu tacak d iye düşünüyoruz . 

İkinci konuşmacımız, Sayın Erçin Erciyes. Kendisi , bi l iyorsunuz, Ege 
Üniversitesi Eczacılık Fakültesi Dekanı. Bu f o r u m d a biz, b u g ü n k ü ilk 
baş langıç top lant ıs ında hocaların uzun uzun CV'lerini sizlere okumadık . 
Çünkü konuşmacı lar ımız, h e m eczacıl ık kamuoyu, h e m akademisyenler , 
h e m öğrenci ler taraf ından ç o k yek inen bi l inen kişiler o l duğu için, zamanı 
da akıllıca ku l lanmak açısından bu b ö l ü m ü at layarak g e ç m e k istedik. Bu 
an lamda, hem ezacılık alanında, h e m akademisyen l ik an lamında, h e m 
de araşt ı rma-gel iş t i rme k o n u s u n d a ç o k çalışmaları o lan Sayın Prof. Dr. 
Erçin Erciyes'i s u n u m u n u y a p m a k üzere kürsüye davet ed iyorum. 

Buyurun Hocam. 
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Prof. Dr. EBÇİN ERCİYAS 
Ege Üniversitesi Eczacılık Fakültesi Dekanı 

"Eczacılık Lisans Eğitimi" 
Sayın Başkanlar, o tu rum yönetici leri , Sayın eczacı meslektaşlar ım, Sayın 
öğre t im üyesi meslektaşlar ım; günaydın. 

Benden eczacıl ık l isans eğit imiyle ilgili bir s u n u m y a p m a m ı 
İstediklerinde, ç o k kapsaml ı bir konu o l duğunu d ü ş ü n d ü m ve 
tart ışmanın en sıcak geçeceğ in i t ahmin et t iğ im bir konu, bu tür 

o r tamlarda getir işinin d a h a yüksek olacağını tahmin et t iğ im bir konu. 
Çünkü ben im size bu rada herhangi bir der in bilgi nedeniy le öne receğ im 
bir m o d e l söz konusu deği l , sadece bir d u r u m u bel i r lemek ist iyorum. 
Du rumu bel ir lerken de tar t ışmaya zemin o luş tu rmak amacıy la Av rupa 
Birliği ü lkeler inde - d ü n y a d a diyebil ir iz buna, a m a o dünya ç o k belirsiz bir 
kavram- eğ i t ime nasıl bakılıyor, ü lkemizde eği t imin d u r u m u nedir, 
ge leceğe d ö n ü k eği t imle ilgili neler yapılabilir, böy le bir kurgu içer is inde 
konuşmamı t a m a m l a m a k ist iyorum. Zanned iyo rum tar t ışma bö lümü 
konuşma la rdan sonraya kaldı, o b ö l ü m d e de l isans eği t imi konusunda 
sizin önerilerinizi, katkılarınızı, düşünceler in iz i ö ğ r e n m e k bizler için 
o l dukça yararlı o lacak. Bu or tamın da böy le bir öneml i katkısı o lacağını 
zanned iyorum. 

Av rupa Birl iği 'nde yükseköğre t im le ilgili b i rkaç slaytı sizinle pay laşmak 
ist iyorum. Slaytların i lerleyen bö lümler inde göreceksin iz , Av rupa Birliği'nln 
s tandart bir eczacıl ık eği t imi fo rmülü yoktur. Zaten böy le bir standart , tek 
t ip eczacıl ık fo rmülü ya da eğ i t im formülü ş iddet le reddedi lmektedir , bunu 
özell ikle ak ta rmak İst iyorum. 1998 yı l ında Sorbonne 'da İtalya, İngiltere, 
A lmanya ve Fransa Eği t im Bakanları bir araya gel ip, "Acaba Av rupa Birliği 
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ülkeler inde eği t imi uyumlaştırabi l i r miyiz?" d iye bir toplantı yap ıp bir de 
dek larasyon yayınlayınca, yer yer inden oynadı zaten. Yer yer inden 
oynamasının nedeni de uyumlaşt ı rma s ö z c ü ğ ü n d e n dolayıdır. "Böyle bir 
uyumlaşt ı rma, tek t ip s tandard izasyon kavramı, eğ i t ime de uygun deği l , 
Avrupalı z ihniyete de uygun deği l " deni ld iğ i için, ertesi sene -1999 yı l ında 
- Bo logna süreci d iye bir süreç başlatılmıştır. Bo logna süreci, Av rupa 
yükseköğre t im alanı d iye gen iş bir tanımla işe baş lamış ve "Avrupa 
yükseköğre t im alanını oluştural ım, böy le bir tek t ip d u r u m olmasın; bu 
alan içer is inde insanlar neler yapabi l i r ve d a h a ç o k serbest do laş ıma 
dönük, d a h a ç o k geçi rgenl iğe, d i füzyona d ö n ü k neler yapılabilir, onları 
k o n u ş m a k zo runda kalmışlardır. 1999'da başlatı lan bu süreç, Avrupa'nın 
ilk üniversitesi o l duğu için Bo logna süreci, Bo logna adıyla biliniyor. Bu 
süreç 2010 yı l ında tamamlanacakt ı r . 

Bu süreç, Av rupa Birliği üyesi o lmayan ülkelerin de süreç içer is inde 
katıldığı bir değer lend i rme plat formudur. Bu nokta larda bakış açısı 
o luş tu rmak için, eğ i t ime bakış açısı o luş tu rmak için ne tür ilkeler 
ben imsenmiş , ç o k kısa ve hızla onları sizinle pay laşmak ist iyorum. 

Av rupa yükseköğre t im alanı, "Uyumlaş t ı rma ve s tandard izasyon 
yoksa, ne var?" so rusunun karşılığında, "D inamik ve rekabet 
g ü c ü yüksek ve ekonomik g ü c ü yüksek o lan bir eğ i t im alanı 

o luşturmak, nitelikli, üstün kaliteli, d ü n y a çap ında örnek a l ınacak bir bi lgi 
ağı alanı o luşturmak, farklılıklar korunarak bel i r lenen hedef lere uygun 
yen iden yapı lanmalar yapmak . " "Farklılar korunarak" , yani Türkiye'de de 
eczacıl ık eği t imi ya da genel yükseköğre t im stratejisini konuşurken, 
ö n ü m ü z d e böyle herhangi bir mode l yok. Öyle olsaydı, ç o k kolaydı zaten, 
kopya edil irdi ve uygu lama yolları aranırdı. Böyle bir d u r u m söz konusu 
deği l ; bunu reddeden de Avrupa 'da yükseköğre t im alanını o luşturan 
ülkelerin kendileri. 

İlk toplantı 1999'da yapı lmış, bunları hızla geç iyorum, üzer inde durduklar ı 
temalar ı size ak ta rmak ist iyorum, tar t ışmaya zemin o luştursun diye. 
Serbest dolaşımın m ü m k ü n o l d u ğ u n c a özendir i lmesi isteniyor. 

Değerl i meslektaşlar ım; z a m a n z a m a n tekrar lamak ist iyorum bunu, kalite 
güvences in in o luşturu lması isteniyor. Bizim öneml i sıkıntı larımızdan birisi 
budur. Bir planı yapar, bir p rogramı yaparız, a m a bu programın 
uygu lamasındak i gerekli l ikler nelerdir, bu p rogramın kalitesi nasıl 
olmalıdır, o konu larda biraz tembel l iğ imiz var. Daha d o ğ r u s u tembel l ik de 
deği l de, maku l o lamadığımız bir d u r u m var. Bir planı o luşturuyoruz, a m a 
bunun hayata geçmes i neler yapı lması gerekt iğ i noktas ında duruyoruz 
maalesef . O biraz da para gerekt i rd iğ i için, ekonomik boyutu o lduğu için, 
nitelikli personel gerekt i rd iği için. Eğer duracaksak , böy le bir planı da 
yap ıp or taya ç ıkmak da ne kadar doğrudur , onu da sizin 
değer lendi rmeler in ize bırakıyorum. Bu ç o k önemlidir, bu kalite güvences i 
ç o k önemlidir. 

Sonra yükseköğre t im alanının çekici l iğ inin gel işt ir i lmesi; bu rada 
ben im bel i r tmek is ted iğ im şey şu: ECTS fi lan öneml i deği l ; bakınız, 
bir mode l var burada. İki derecel i bir mezuniyet s is teminin 

o luşturulması isteniyor; "Önce bir l isans olsun, d a h a sonra da bir 
l isansüstü o lsun, yükseköğre t im bütünüy le bu şeki lde yapılandırı lsın" 
isteniyor. L isansüstü, yüksek l isans ve doktorayı içerecek şeki lde. Belki 
bilirsiniz, değ iş ik formül ler var bu noktada; 3 + 2 + 3 gibi , 3 yıl l isans, 2 



yıl yüksek l isans, artı 3 yıl, t op l am 8 yıl ediyor, dok toray la bi ten bir süreci 
öneriyorlar. "Bu mezuniyet s istemler inin l isans eği t imi nasıl olmalıdır ya 
da eczacıl ık eği t imi nasıl olmalıdır" ı konuşurken, böyle bir 
kademelend i rmen in o l duğunu sizlere ak ta rmak istedim. 

Burada d e m i n Fethi H o c a m da söyledi , zaten Türk Eczacıları Birliği 
Eczacılık Akademis l 'n in de kuru lma amaç la r ından birisi odur, 
y a ş a m boyu öğrenmey i , mes lek içi eği t imi sağ layab i lmek. 2001 

yıl ında Prag 'da yapı lan toplant ıda, y a ş a m boyu ö ğ r e n m e ve 
yükseköğre t im alanının çekici l iğ i ve rekabet gücü. . . Bir de şurası anahtar 
sözcük o larak aklınızda kalabil ir: "Rekabet g ü c ü o labi len bir eğ i t im 
model i o luş turmamız gerekiyor." Av rupa Birliği bunu düşünürken, d a h a 
ç o k Amer i ka Birleşik Devlet ler iy le rekabet g ü c ü n ü güç lend i rmek için, 
des tek lemek için bu temayı ısrarlı bir şeki lde toplantı lar ında g ü n d e m 
maddes i yapmıştır. Bo logna sürec inde 2 yı lda bir yapı lan toplantı lar 
vardır, toplantı lar 2 yı lda bir yapılır ve genel l ik le ülkelerin eğ i t im bakanları 
katılırlar. 2003 yı l ında Berl in'de yapı lmış bu toplantı. 

Değerl i meslektaşlar ım; bakınız, kaliteyi garant i e tme, bu ç o k öneml i 
d iyoruz. Kalite yoksa, ne kadar güzel p rog ram yaparsak yapal ım, ne 
kadar güzel ilkeleri alt al ta sıralarsak sıralayalım, kalite İlkesine 
ge ld iğ im izde susuyorsak, yukar ıda saydığımız on larca i lkenin hiçbir 
anlamının ka lmayacağını kabul e tmemiz gerekiyor. Bu kaliteyi garant i 
ederken de kısaca söy leyey im sizlere: Biz kaliteliyiz d e m e k ya da bir 
fakülte o larak biz kaliteliyiz d e m e k ya da ülke o larak biz kaliteliyiz d e m e k 
ya da Türk Standart ları Enst i tüsü g ib i bir enst i tünün "siz kalitelisiniz" 
demes i yetmiyor ; çünkü bura larda sıkıntılar beliriyor, bu kalite belgeler in in 
al ınması noktasında. Hak edi l ip ed i lmemes i noktas ında sorunlar bel i rdiği 
için, Av rupa Birliği, kendis in in yetk i lendirdiği belli organizasyonlar ın "Siz 
kalitelisiniz" demes in i istiyor. Bu organizasyonlar, ulusal ajanslar da 
kurmuşlardır pek ç o k ülkede; kendis in in ya da şubes i sayı labi lecek ulusal 
ajansların bu akred l tasyonu yapmalar ı isteniyor, onların "Siz kalitelisiniz" 
demes in i istiyorlar. Tartışmaları bu zemin üzer inde götürürüz. 

Yine Berl in'de y a ş a m boyu öğ renme; Fethi H o c a m b u n d a n da mut lu 
o lacak, zaten Tekin Bey de "Herha lde ömür boyu Başkan ka lacak 
A k a d e m i d e " d iye end işe etti, yakışır kendis ine de. Yaşam boyu 
öğrenmey i de Eczacılık Akademis i üzer inden ve fakülteler kendi 
programlar ı üzer inden y a ş a m a geç i rmeye çalışıyorlar. 

Doktora, dem in söy led im size; l isans artı yüksek l isans artı doktora . 
Berl in'de bu dok to ra çalışmasını da l isansüstü eği t imin üçüncü 
merdiveni o larak kabul edi ld iğ i vurgu lanmış. Geçen sene 19-20 

Mayısta Norveç Bergen 'de bu Bo logna sürecin in kapsamında eği t im 
bakanları toplandılar. Ded iğ im gibi, bunlar Av rupa Birliği üyesi ülkelerin 
dışındaki ülkeleri de davet ediyorlar, Türkiye'yi de davet ettiler. As l ında bir 
süre davet e tmek istemediler, Türkiye arzu ettiği halde, a m a bir süre 
sonra Türkiye'yi davet etmedik ler i süreçte, "Siz Av rupa Birliği üyesi 
deği ls in iz" i öne sürüyorlardı. A m a Av rupa Birliği üyesi o lmayan ülkeleri 
bu sürece kattıklarını da görüyoruz. Daha sonra Türkiye için de böy le bir 
y u m u ş a t m a yaptılar, a m a bu yumuşa tmay ı yaparken de "Gümrük 
Birliği'ne g i rd ik ten sonra sizi bu süreç içerisine alacağız" demey i de ihmal 
etmediler. 

Geçen yıl Bergen 'de yapı lan top lant ıda da "Araştırma ve eğ i t im birl ikte 
düşünülmel id i r . . . " Eczacılık fakültelerini d ü ş ü n d ü ğ ü m ü z d e , hep eği t im n 



öne çıkabil ir ya da hep araşt ı rma öne çıkabil ir gibi , a m a bunun bir 
bütünsel l iğ i o l duğunu vu rgu lama gereğ i hissedilmiştir. Kalite güvenl iğ in in 
sağ lanması - görüyorsunuz, iç ve dış mekanizmalar la , sadece kendileriyle 
deği l - koşu lunu öne sürmektedir ler. 

Bo logna süreci için d e m e k ki bir derece, sistemler i k onusunda çizi lmiş bir 
çerçeve var. "Kali te güvenl iğ in i hiçbir z a m a n ihmal e tmeyin" diyorlar, 
dereceler in ve eğ i t im sürelerinin de ülkeler arasında karşılıklı tanınması 
ilkesini geliştirmişler. Türkiye, bu sürec in neresinde, dem in kısaca 
söy led im. 2001 yı l ında Prag'daki toplant ıya davet edilmiştir, bu Bo logna 
sürec ine de Milli Eği t im Bakanı düzey inde zanned iyo rum katılmışlardır. 
Sonra da Türkiye'de bir ulusal a jans kurulmuştur. 

Yeni bir du rum, Av rupa Birliği'nin 7 Eylül 2005 tarihli bir yönerges i 
var, direktif ya da yönerge deni l iyor buna. Burada ayrıntılı ve 
tanıtıcı t a rama süreçler i başladı, Av rupa Birliği'yle görüşmeler 

kapsamında. Eğit imle ilgili kısımları d a h a sorunsuz o l duğu için öne 
aldılar, y ine bas ından bilirsiniz ve Y Ö K taraf ından yürütülmektedir . Yüksek 
Öğre t im Kurulu da bu yöne rgeden dolayı müzakereler sırasında mesleki 
niteliklerin karşılıklı tanınması ve serbest do laş ım için 7 mes lek g rubu 
üzer inde çalışıyor; hek im, diş hekimi, eczacı, veteriner, hemşire, ebe ve 
mimar lar var. Bu mes lek g r u b u n d a Türkiye'deki uygu lamalar nelerdir 
Av rupa Birliği'yle en tegrasyon bakımından, Av rupa Birl iği 'nde d u r u m 
nelerdir, bunların meslek i nitelikleri, karşılıklı serbest do laş ıma elverişli 
midir, deği l midir, bu çal ışmalar halen Y Ö K koord inasyonunda 
sürdürülmektedir . Eylül 2005, o l dukça yeni. 

2005 Eylül tarihli yöne rgede söyledikler i şey, eczacıl ık eği t iminin en az 5 
yıl o lması konusu, 5 yılın en az 4 yılının üniversi tede t a m g ü n o larak teor ik 
ve prat ik dersler le yürütü lmesi konusu, en az 6 ay süreyle meslek i staj 
yapı lması konusu, öğrenci ler in en az bir araşt ı rma projesini hazırlamaları 
ve takd im etmeler i konusudur. Bu Eylül 2005 tar ih inde yayınlandı, a m a 
bunun 1985'e kadar g iden bir geçmiş i vardır, Av rupa Birliği Eczacılık 
Eği t im Komitesi 'n in tavsiye kararları vardır. O karar lardan bir özet, en son 
kendi resmi gazeteler inde, Av rupa Birliği'nin resmi gazetes inde yönerge 
olarak yayınlanmıştır. D e m e k ki kantitatif a n l a m d a bir uyum söz 
konusuysa, sürenin 5 yıl o lması ve bunun 4 yılının üniversite içer is inde 
geçmes i , bir meslek i staj ve bir de araşt ı rma projesin in yapı lması konusu 
var. 

"Yine bu k a p s a m d a neler öğret i lmel i?" deni ld iğ inde, ilaçlar ve ilaçların 
üret iminde kullanılan madde le r hakkında yeterl i bilgi, üret im noktası var; 
teknoloj iy le ilgili, f iziksel, k imyasal , biyoloj ik, mikrobiyolo j ik analizlerle ilgili 
yeterl i bi lgi var. Bunları söy lemek istedim; çünkü biz bunlara ne kadar 
uyuyoruz, ne kadar uymuyoruz; uymalı mıyız, uymamal ı mıyız, bu 
tar t ışmalarda sizlerin görüşler ini a lab i lmek için. İlaçların kullanılışları, 
i laçların ve toks ik madde le r in etkileri ve metabol izmalar ı hakkında yeterli 
bilgi, bir de bu eczacıl ıkla ilgili bilgileri ve verileri top layarak, bunları 
değer lendi rerek hastaya, halka bu bilgileri sunacak düzeyde bir 
y o r u m l a m a bi lgisinin o lması da isteniyor. Ayrıca yasal , eczacıl ık 
kanunlarıyla ilgili, deonto lo j iy le ilgili bi lgi lerin de ver i lmesi isteniyor. 

Bu madde le re bakıldığı zaman , bir eks iğ imiz y o k g ib i gözüküyor, belki 
biraz da fazlamız var g ib i gel iyor bana. Bu a m a ç l a öner i len dersler de 
biyoloj i , fizik, gene l inorganik k imya, organ ik k imya, anali t ik k imya, 
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i laçların analizini de içerecek şeki lde fa rmasöt ik k imya, genel ve 
uygulamal ı medika l yönüy le b iyok imya, anatomi , f izyoloji, t ıbbi 
terminoloj i , mikrobiyoloj i , farmakoloj i , fa rmakoterap i - bu birl ikte anılmış-
farmasöt ik teknoloj i , toksikoloj i , fa rmakognoz i , yasalar ve meslek i etik. Bu 
da bir bak ıma çek i rdek p rog ram gibi , ders p rogramı g ib i Av rupa Birliği'nin 
bu a landaki resmi gazetes i sayı labi lecek d o k ü m a n d a tek tek açıklanmış. 
Ayrıca bun lara ek olarak, öğrenci ler in kendilerini yönlendirebi lecekler i 
mesleki seçmel i dersler in bulunması , prat ik eğ i t im programının en az 
1/3'ünün ilaçların etkileri, kullanışları, üretimleriyle ilgili o lması ve gene l bir 
d e n g e korunması , Av rupa Birl iği 'nde eczacıl ık eği t imine ilişkin öneri ler 
bunlar. 

Sunu tek slayt hal inde sizin dikkat ler inize s u n m a k istedim: 
Gö rdüğünüz gibi, Av rupa Birliği ü lkeler inde de tek t ip bir eczacıl ık 
eği t imi - tek t ip eği t imi reddediyor lar zaten- konusunda da itirazların 

o lduğu açık. 

Av rupa Eczacılık Fakülteleri Birliği'nin bir toplant ısına katılmıştım. O r a d a 
İsveç temsi lc is in in s u n d u ğ u bir mode l vardı. Av rupa Birliği içer is inde de 
bu mode l in ben imsenmed iğ i , s u n u m sonrası sa londak i delegeler in, 
özell ikle i talyan delegeler in homur tu lar ından anlaşı lmaktaydı. Onlar şöyle 
bir m o d e l d e n söz ettiler: Eği t im 2 parçalı deniliyor, ilk 3 yı lda serbest 
eczanede çal ışabi lecek, hastaya d ö n ü k h izmet vereb i lecek bir 
"prescr ipt ionist" unvanlı mezuniyet var, bir inci basamak . Daha sonra 
öğrenc i d i lerse 2 yıl d a h a bir ek eğ i t im alarak eczacı unvanını 
kazanmaktadır . 3 + 2'lik bir eğ i t im söz konusu. Bunu da yüksek 
l isansa karşılık düşünebi l i r iz belki. İ lginç bir mode l o l duğu için ak l ımda 
kaldı, Türkiye'ye uygulanabi l i r l iğ i bak ımından tercih edi len bir d u r u m 
mudur ; sizlerin fikirleri öneml i tabii, ben im o k o n u d a ç o k fazla bir f ikr im 
yok. Yani ç o k sorarsanız söyler im, a m a sizin fikirlerinizi merak ed iyorum. 

Bu k a p s a m d a YÖK'ün yaptığı ça l ışmalardan da kısaca bahsede l im: 
14 O c a k 2005 tar ih inde eczacıl ık eği t imi 5 yıla çıkarılmıştır. Eczacılık 
eği t iminin 5 yıla çıkarılması, 10 yıllar süren... Dekanlar toplantı larının 

dosyalarını taradım, h e m e n h e m e n ilk top lant ıdan it ibaren g ü n d e m edi len 
bir m a d d e hal ine gelmiş , a m a 2005 yıl ında bu gerçekleşt i , eczacıl ık 
eği t imi 5 yıla çıkarıldı. AB mevzuat ına uyumlu bir çek i rdek müf redat 
p rogramı onaylandı Y Ö K tarafından. Bu d e m i n sözünü et t iğ im ta rama 
süreci kapsamında u y u m u sağ lamak için, asgar i koşulları yer ine get i rmek 
için yapı lması gereken işlerdi. Çek i rdek müf redat programının 
onaylanması , as l ında hekim, tıp fakültelerinin bir öneml i so runu o larak 
g ü n d e m e geldi . Yani Av rupa Birliği dayatmasının dışında, Türkiye gerçeğ i 
o larak Türkiye'de tıp fakültelerinin sayılarının ç o k artması yüzünden 
eğ i t imde bir kalite bozuk luğu endişes i vardı, tıp fakültesi yönet ic i ler inde. 
"Bir çek i rdek programını hazırlayalım da Ege'de uygulanan, en azından 
Şanlıurfa'da da bu kadarı uygulanabi l i r o lsun" diye, bu sorunu ç ö z m e k 
amacıy la hek im meslektaşlar y o ğ u n ç a b a gösterdi ler. Daha sonra da d iş 
hekimi ve eczacılar da "Siz de y a p m a k is temez misiniz?" d iye bir ta leple 
karşılaştık. Eczacılık Fakülteleri için çek i rdek müf redat programı, ç o k aci l 
bir d u r u m göstermiyordu. Eczacılık fakültelerinin sayıları az o l duğu için, 
bir de yeni açı lan yerlere eski fakül te lerden transferler o l duğu için, 
genel l ik le eski fakültelerin müfredat lar ı o transferlerle yeni fakültelere de 
taşınıyordu, a m a meğer bu, Av rupa Birliği'nin de arzuları a ras ında varmış 
zaten. Bu 5 yıllık kararla birl ikte uyum çerçeves inde çek i rdek müf redat 



programı da YÖK taraf ından kararlaştırıldı ve serbest do laş ıma d ö n ü k 
d iğer çal ışmalar da yürütülmektedir . 

Türkiye'de de 5 yıllık eğ i t im-öğret lm uygu laması başladı. Kısaca bilgi 
o larak söyleyeyim: Burada 2005 - 2006, yani g e ç e n yıl ÖSYS sınavına 
g i rmeden önce ka ta logda eczacıl ık fakültelerini 5 yıl o larak gören, 
kı lavuzda 5 yıl o larak gören öğrenci lere uygulanacaktır , bunu bir bi lgi 
o larak size sunayım. 5 yıllık p rogram, şu a n d a t ü m eczacıl ık fakültelerini 
kapsamamaktadı r . Bazı fakültelerde, kl b izde öyledir, bazı sınıf larda 5 yıllık 
öğrenci ler le 4 yıllık öğrenci ler aynı sınıfı paylaşmaktadır lar. Bu, ded iğ im 
gib i 2005 - 2006 'da sınavı kazanarak ÖSYS kı lavuzunda eczacıl ık 
fakültelerini 5 yıl g ö r ü p kaydo lan öğrenci ler İçin geçerlidir. 5 yıllık eği t imini 
t amamlayarak mezun o lan öğrenc i arkadaşlar ımıza yüksek l isans 
d ip loması veri lecek, a m a unvan y ine eczacı olacaktır. Bu da alınan 
kararlar arasındadır. Diğer öğrenci ler in 4 yıl o larak eği t imler ine d e v a m 
edecekler in i görüyoruz. Beşinci y ı lda ne yapılmalıdır? 

Türkiye gerçeğ in i konuşuyoruz ş imdi , Av rupa Birliği 
p ro jeks iyonundan sonra. Beşinci yı lda serbest eczane eczacılığı, 
hastane eczacılığı ve endüstr i araşt ı rma eczacılığı a lanlarında 

öğrenci ler in biraz özel leşmeler i isteniyor. Bu amaç la da bir d ö n e m , bir 
eğ i t im dönemi , bir yarı yıl seçmel i dersler almaları isteniyor. Öğrenci ler in 
bu beşinc i yıl içer is inde araşt ı rma projesi tamamlamalar ı isteniyor. 
Öğrenci ler in bu beşinc i yı lda ge rçek a n l a m d a nitelikli bir meslek i staj 
yapmalar ı isteniyor, a m a günler ne getirir, hep birl ikte göreceğiz , özell ikle 
bu staj konusunda . 

Ben Ege Üniversitesi Eczacılık Fakül tesi 'nden ç o k kısa, bu dersleri f i lan 
k o n u ş m a d a n sizinle, hızla bazı slaytları geç i rmek ist iyorum. 
Zanned iyo rum kamu üniversiteleri içer is inde Yeditepe'yi dışta tutal ım 
şimdi l ik, tek ingi l izce hazırlık sınıfı o lan eczacıl ık fakül tesi biziz. Bu şekliyle 
d ü ş ü n d ü ğ ü m ü z d e , eczacıl ık eğit imi, hazırlıkla birl ikte 1 + 5 = 6 ediyor, 6 
yıllık bir uzun eği t im hal ine dönüş tü . Ege Eczacılık da 4 yıllık eği t imle 5 
yıllık eğ i t im arasında, İlk 4 yı lda büyük bir fark yok, hemen hemen hiç fark 
y o k da denilebilir. Eğer bazı farklar ak la gel iyorsa, o farklar 4 yıllık 
öğrenci lere de ders o larak okutulacaktır. 4 yıllık dersler in 5 İnci yıla da 
taşır ı lmaması gerekt iğ i konusunda dekan arkadaşlar ın bir görüş birl iği 
var. Yani " farmasöt ik k imyanın şu kadarını yet işt i remedik, - 'bu hocaların 
m a l u m sloganlarıdır '- Eksik kaldı, bir miktarını da 5 inci y ı lda anlatal ım" 
hevesleri olabilir. A m a plan içer is inde -yani bozu lmaz ise, umar ım 
bozu lmaz- 5 inci yıla 4 yıllık dersler in taşırılması, seçmel i dersler le 
öğrenc in in değ iş ik alanlara yönlendi r i lmesi planlanmaktadır . Bunları hızla 
geçey im, sizin gözünüze takılan, o k u d u ğ u n u z ders lerden farklı bir şey 
karşınıza çıkmayacaktır. 

Farmasöt ik mikrobiyoloj iy le birl ikte immünolo j in in de okutulması , 
çek i rdek p landa Türkiye'de de ben imsend i . Zaten farmasöt ik 
mikrobiyolo j i hocaları, "Biz bunu ders in içer is inde bir b ö l ü m olarak 

okutuyorduk. " dediler, a m a bu şekl ide ayrı bir başlık açı larak kimi 
fakül te lerde ayrı ders olarak, kimi fakül te lerde mikrobiyoloj i , immünolo j i 
dersi o larak veri lmektedir. Farmakolo j iye gir iş fi lan, bunlar sizin bi ldiğiniz, 
3 üncü yılın korkulu rüyası o lan teknoloji ler, kimyalar, kognozi ler, 
farmakoloj i ler d e v a m etmektedir. Dö rdüncü yı lda y ine aynı dersler 
tokslkoloj iy le birl ikte d e v a m ediyor. Biyoteknoloj l dersi , yeni bir kavram 
olarak, k i bu Av rupa Birliği Eczacılık Komltesi 'n in tavsiyeleri a ras ında da 



vardır, bu tür derslere yer ver i lmesi konusunda, fa rmasöt ik b iyoteknolo j i 
konusunda . Radyofarmasiy i , teknoloj in in içer is inde birkaç haf ta veri len bir 
ders olarak hatırlarsınız. Ş imdi akademik teşk i la t lanma şemas ında da ayrı 
ana bi l im dalı hal inde, ders o larak da ayrı ders o larak bazı fakül te lerde 
okutulmaktadır . Yine teknoloj i kapsamında hatır layacağınız 
b iyofarmasöt ik , farmakok inet ik de artan önemi nedeniy le ayrı bir ders 
o larak dö rdüncü sınıfta öğrenci lere veri lmektedir. 

Arkadaşlar; Türkiye'deki eczacıl ık fakül te ler inde d u r u m hakkında 
sizin fikir ed ineb i lmeniz bakımından, 4 yıllık fakül te lerde şu rada 
t op lam krediler var. Bu b iz im yerli kredilerl imizdir, ECTS ya da 

AKTS (Avrupa Kredi Transfer Sistemi) ile ilişkili değildir. O rada zaten 
krediler biraz d a h a farklıdır. Unu tmadan söyleyeyim; Avrupalı , krediye 
bakarken ya da Av rupa Birliği kredi o layına bakarken, öğrenc in in evde de 
o ders le ilgili geç i rd iğ i süreyi d ikkate alıyor. Bizde öyle deği l ; b izde 
kapıdan girdiniz, süre başladı, kredisi 2 saattir, bu prat ikte kredisi 1 saatt ir 
şek l inde d e v a m e d e n şab lona göre hazırlanmıştır. Ege'de t o p l a m 4 yıllık 
eğ i t im s o n u n d a 160, Hacet tepe 'de 160, İstanbul Üniversitesi Eczacılık 
Fakültesi 'nde 164,5, Marmara 'da 152,5, Ankara Üniversitesi 185, Gazi 
Üniversitesi 157. Görü ldüğü gibi , bu kredi lerde -Ankara Üniversitesi 'nin 
en son uyguladıkları nedir, b i lmiyorum, a m a - bir benzerl ik, bir yakınlık, 
160 c ivarında bir yığı lma, bir o r ta lama değer karşımıza çıkmaktadır. 
Bunun da azaltılıp azal t ı lmaması ko nusun da sizin düşünceler in iz i tar t ışma 
b ö l ü m ü n d e alırız. 

Bununla ilgili hiç konuşmayal ım, "Hang i ders in kredisi ne kadardır?" diye, 
böy le bir şey hazırlamıştık. Çek i rdek eğ i t im planı, d e m i n de söy led iğ im 
gibi, 5 yıllık eği t imle birl ikte kabul edi ldi, 5 yıllık öğrenci lere uygu lanacak. 
Her fakü l tede en az o ders kaç saat okutu luyorsa, şu rada g ö r d ü ğ ü n ü z 
teor i-prat ik var. Bunun altına ini lmesin isteniyor. İnilirse ne olur, onu da 
pek bi len yok, yani ineni ne yaparlar, onu da pek bi len yok. Belki de 
b i l inmemesi de gerekir, d e m i n de söy led im, Av rupa Birliği de bunu 
ş iddet le reddediyor, tek t ip z ihniyete karşı. A m a bir de çek i rdeği olmalı, 
özell ikle bu tıp fakültelerinin öneml i bir so runu o l duğu için. Bu yön temle 
hazır lanan çek i rdek eğ i t im planı, 5 yıllık öğrenci ler le birl ikte uygulanıyor. 
Yenilik g ib i gözüken Ege Eczacıl ıkta, farmakolo j iye gir iş dersi var. 
Farmakoloj i ve farmakoterap iy i biz Av rupa Birliği'nin çerçeve p lanında da 
aynı ad la okutuyoruz. 

Farmasöt ik bakım diye bir kavram var arkadaşlar, bu sihirli bir kavram 
hal inde hâlâ g ü n ü m ü z d e önemin i ko rumaya d e v a m etmektedir . Bunun 
da çek i rdek eğ i t im p lanında yer a lması nedeniyle, eczacıl ık fakülteleri 
fa rmasöt ik bak ım derslerini, disipl inlerarası bir ders o lan bu kavramı 
öğrenci ler ine öğ re tmek isteyeceklerdir. 

Diğer ders lerde bir değiş ik l ik yok. Sayın Mil letvekil imiz y o k burada, 
İrfan Bey, o gene l k imyadan bir sene beklediğ in i söylemişt i d ü n 
bana. Hâlâ gene l k imya d e v a m ediyor. Şurada bir immünolo j i var, 

d e m i n söy led im, mikrobiyolo j in in içer is inde düşünülüyor. Bazen tek 
o larak da düşünülüyor, is tanbul Üniversi tesi 'nde böy le bir d u r u m var. 

Şurada i lginç bir eş leşme yapı lmış, Hacet tepe Üniversitesi taraf ından 
yapı lmış bir eş leşme; bunun üzer inde de hazır Dekan da aramızdayken, 
söyleyecekler i olabil ir d iye vu rgu lamak istedim. Fizyolojiyle anatomiy i 
eşleştirmişler, onun dışında bir tane d a h a var gal iba. Tıp Fakültesi ile 



birl ikte böy le bir eş leşt i rme yaparak , a c a b a bir modü le r s is tem mi gel iyor 
diye, bu soruyu so rmak amacıy la bu slaydı hazırladım. 

Av rupa Birliği ülkeleri karşısında bu ders planının d u r u m u nedir d iye 
bakarsak, Av rupa Bir l iğ inde bu 6 tane dal var, aradaki oranlardaki 
uzaklıklar dikkat ini çekiyordur, örneğ in 8'e 2 3 , 1 3 ' e 24, 7'ye 2 0 , 1 'e 11. 
Yani d e m i n de söy led im, on la rda da böy le bir tek t ip eğ i t im planı söz 
konusu deği l , bunu da zaten kabul etmiyorlar, "Belirli bir çek i rdek 
etraf ında bir leşsin, yeterl i" d iye düşünüyor lar. Bu Ege Eczacılık İç inde ve 
t ü m eczacıl ık fakülteleri içer is inde bu alanların dışına ç ıkmak da pek 
m ü m k ü n deği l , yani ne kadar ç o k arzu edi l i rse bile, 13-24 alanının 
içer is inde kalabi l iyoruz. Biz 11 gibi, k imyada biraz alt l imitte kalmışız, 
önümüzdek i gün le rde arttırırız. Bu şakaydı tabii, k imyanın yeter ince 
öğret i ld iğ in i ben kişisel o larak düşünüyo rum. 

5 yıllık öğrenci ler için de hızla tararsak, bu rada da g ö r d ü ğ ü n ü z 
gibi , 4 yıllık dersler genel l ik le ko runmuş du rumda . Terapiler, 
İşletmeler, farmakoterapl ler, yarı yıllık s is tem içer is inde 

öğrenci lere okutuluyor. "Beşinci yı lda ne yapmalıyız?"ı d e m i n kısaca 
söy led im. Seçmel i a lan dersleriyle öğrenc in in biraz uzman laşması yo luna 
gidi ls in isteniyor, bir dan ışman göze t im inde bi t i rme projesi hazırlansın 
isteniyor, bir de uzun süreli ve ge rçek a n l a m d a içi do ldu ru lmuş bir 
meslek i staj yapılsın isteniyor. 5 yıllık eği t imin beşinc i yılının çerçeve 
planını bu şeki lde tar t ışmaya açabil ir iz. Seçmel i dersler o larak bunları 
söy lemeyeceğ im. Fakülte olarak söy led iğ imizde, 4 yıllık süreç içer is inde 
bazı seçmel i ders ler imiz var, a m a bu seçmel i dersler, kültürle alakalı 
seçmel i dersleridir; müzik, b i l im felsefesi filan... Bunların hepsin i 
açamıyoruz, yeterl i ve yetk in hoca bu ldukça bu dersler öğrenci lere 
seçmel i o larak açılıyor. Eczane eczacılığı için hangi seçmel i dersler; 
has tane eczacılığı için hangi seçmel i dersler var. Öğrenc i bun lardan 
d iyel im ki 15 kredi l ik seç im yapacak . Araşt ı rma ve endüstr i eczacılığı için 
hang i seçmel i dersler var, bunları liste hal ine get irdik, d iğer fakül te lerde 
d e var. 

Ka fama takılan noktayı şu rada tekrar layayım size: Hace t tepe Üniversitesi 
Eczacılık Fakültesi t ıbbi biyoloj i , genet ik ve patoloj iy i bir modü le r s is tem 
mi, adı konu lmuş mudur, konu lmamış mıdır, soru İşaretli bir du rum, böy le 
bir uygu lama başlattı. Bu uygu lamanın başarısı nedir, getirişi nedir? 
Ahme t Başaran Hocamız bize bunu bu rada söyleyebil ir. Belki de d a h a 
erkendir, uygu lama tamamlanmad ığ ı için. Ana tomi ve fizyoloji de bu 
şeki lde entegre dersler o larak görülüyor. 

Kişisel değer lend i rmeler imle konuşmamı tamamlayay ım: Biz bu öğre t im 
planlarını hazırlarken, yani eğ i t im staj la birl ikte düşünülüyor, a m a dersler 
öğre t im planı o larak adlandırılıyor, eği t imci ler in bize söyledik ler ine göre. 
Biz öğrenc i öğes in i genel l ik le göz ardı ediyoruz d iye düşünüyorum, bu 
ben im kişisel d ü ş ü n c e m . Bu eğ i t im planları ya da öğre t im planları 
hazırlanırken, haklı o larak " M e v c u d u koruyalım, yeni alanlar, yeni bilgiler 
var, fa rmasöt ik bak ım bun la rdan biri o lsun, f a rmakoekonoml bun la rdan 
biri o lsun, d a h a başka. Bunlar da ç o k i lginç konular, ç o k yararlı konular, 
çağın konuları, onları da koyalım." K o y d u ğ u m u z kişi, aynı kişi; 4 yıllık 
eğ i t im var, 4 yıllık eği t imi alan, teknoloj is i , kimyası, her şeyiyle birlikte, 160 
kredi l ik en az dersi a lan öğrenc in in üzerine bu yenil ikleri de koyarak bir 
re form yapı lmaz. Yani bunu d a h a açık söyleyeyim, tabi i masanın bu 
taraf ında da o l d u ğ u m için; h e m üniversi tede uzun süre yönet ic i l ik yapt ım, 
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h e m de öğre t im üyeliği yapt ığ ım için, bu rada bu planları hazırlarken, 
öğre t im planlarını hazırlarken öğre t im üyelerinin ç o k dikkatl i davranmalar ı 
gerekir, ç o k gen iş spek t rumdan o laya bakmalar ı gerekir. Mevcudun 
üstüne her yeniyi koyarak "Bu bir yen i leşmedi r " dersek, bunun mantığını 
kaybetmiş oluruz. Bu yüzden, eğ i t im planları, bütünüy le her yıl g ö z d e n 
geçir i lmel i , k i Yükseköğre t im Yasası b u n a izin vermektedir . Eği t im 
planlarını yen iden g ö z d e n geçi rerek ders saatleriyle, dersler in sayılarıyla 
oynayabi l i rsiniz, belki üniversiter anlayışın get i rd iğ i bir esnekliktir. B izde 
s loganlar d a h a ç o k işe yarar; çünkü s loganlar akı lda kolay kalırlar ve 
kolay kullanılırlar. Kullanıldıklarında da etkileri biraz d a h a fazla olur gibi 
geliyor. S logan lardan bir tanesi , "Eği t im sistemiyle ç o k oynanmaz" dır. 
ikinci s logan ise, "Eği t im canlı bir organizmadır , her yıl g ö z d e n geçir i lmesi 
gerekir" . Böyle farklı, sarkacın bir u c u n d a n bir ucuna g iden farklı 
anlayışlar var. Bence ikinci şık d a h a doğrudur ; eği t imle ilgili yeni leşmeler i 
ç o k dikkatl i ve eğ i t im bi l imlerinin öneri lerini d ikkate alarak yaparsak yararlı 
olur d iyoruz ve gerçek a n l a m d a reform da o olabil ir d iye düşünüyorum. 

Ders p lanlar ında dikkatinizi çekmiştir, ders sayılarının çok luğu -
Erasmus, Av rupa Birliği Yükseköğre t im Öğrenc i Değ iş im 
Programfdır - Erasmus kapsamında öğrenc i değ iş imin i 

zorlaştırmaktadır. Biz fakülte o larak bu zor luğu ç o k yaşamaktayız. Çok 
fazla öğrenc i bu k a p s a m içer is inde Av rupa Birliği ülkelerine g i tmeyi 
is tememektedir , ç o k düşünmektedi r ler . Bu nedenle, ders sayılarının 
çok luğunu bir o lumsuz faktör o larak düşünmel iy iz , düze l tmemiz gerekir. 
Buna karşılık, seçmel i dersler le bu öğrenc i d i füzyonunu, geçi rgenl iğ in i 
art t ı rmamız gerekir. 

Şurada bir tar t ışma var, a m a bu tar t ışma gizli midir, açık mıdır, henüz 
an layamadım: Eczacılık eğ i t iminde i laca d ö n ü k yön, has taya d ö n ü k yön. 
Bir top lant ıda "Böy le bir ayrım yoktur, hepsi bir l iktedir" f i lan ded i bir 
arkadaşımız, a m a böyle bir ayrım var gal iba. Bu Ankara 'da, Tandoğan 'da 
Türk Eczacıları Birliği'nin yaptığı bir kongrede, tar t ışma bu ayrım 
söy lenerek inşa edi lmişt i , bu ayrım bi ldir i lerek inşa edi lmişt i . Bence de var 
böy le bir tart ışma. Burada eği t imi yapı landırırken her iki yönü de d ikkate 
alarak bunu y a p m a m ı z gerekir. 

Eğ i t imde kalite, bu ç o k öneml i , değer lend i rmen in ana noktası bu. Bu 
kalite yoksa, gerisi y o k diyebil ir iz. Türkiye'deki yükseköğre t im 
kurumlarında, eczacıl ık fakül te ler inde Av rupa Birliği'yle karşılaştırıldığında, 
rekabet g ü c ü m ü z ü n fazla o l duğunu söy leme olanağımız yok. Şu noktayı 
dikkat ler inize sunayım: Nitelikli meslek i staj için, stajın b u g ü n k ü 
d u r u m u n d a n kurtarı labi lmesi için, öğrenci ler in 5 yılının b o ş a g i tmemes i 
için ş imd iden fakültelerin mes lek örgütleriyle, baş ta Türk Eczacıları Birliği 
o lmak üzere bir yön tem gel işt i rmesi gerekir, bu ivedi bir öneridir. 

Son söz olarak, ü lkemizde kararların kolay alındığını, imzaların kolay 
atıldığını, a m a gerekler inin yer ine get i r i lmesinin zor o l duğunu 
söy led im. Üniversi telerde ağır bir parasal ve nitelikli personel 

sıkıntısı var. Bunun g ider i lmesi gerekir, rekabet g ü c ü ve kali tenin yer ine 
get ir i lebi lmesi için. Çözüm, mevzuatı d ış lamadan, iyi mevzuat , iyi 
akademik ve iyi yönetse l personel ve iyi bir uygu lamadan geçer d iye 
düşünüyo rum. Yalnız, bu son slayttı, yansıydı. Bu yürüyen çocuk lar yan 
taraf ta da var; öğre t im üyeleri, d a h a ç o k as is tan ve bir yardımcı doçen t 
var ve öğrenci ler le birl ikte 30 Ağus tos tar ih inde Dumlupınar 'da şehit lerle 
birl ikte yatıp, d a h a sonra yo la çıkıp 9 Eylülde İzmir'e gelen, yürüyerek, ynı 
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aynı güzergâhı izleyerek İzmir'e ge len fakül temiz öğrencileridir. Bu slaytı 
da sizinle pay laşmak istedim. 

Çok teşekkür eder im. 



OTURUM BAŞKANI (Prof. Dr. A h m e t Başaran) 

- Değerl i katkı larından dolayı Prof. Dr. Erçin Erciyas'a ç o k teşekkür 
ediyoruz. 

i i iyorsunuz, bu yürüyüşün adı "Zafer Yürüyüşü" idi, genç l iğ in ve 
bütün üniversitelerin katılımıyla gerçekleşt ir i ldi . Biz de bu kongrede 
eğ i t imde böyle bir yürüyüşü gerçekleşt i r iyoruz sanıyorum. As l ında 

mezun dernekler i , meslek i örgüt ler imiz, odalarımız ve Birl iğimiz, eğ i t im 
konusunda devaml ı üniversi teye öner i lerde ve baskı larda bulunmaktadır . 
A m a Sayın Erçin Hocamın da biraz evvel vec iz bir şek i lde belirtt iği gibi , 
üniversi tenin de eli kolu bir ye rde bağlı, m a d d i ve kadrosal İmkânları belli 
bir ö l çüde bu değişik l ik lere izin veriyor. A m a bü tün bun lara rağmen, t ü m 
mezun eczacılarımızla birl ikte bütün kuruluşlarımız, d a h a iyiye nasıl ulaşır, 
d a h a iyiye ve en ileriye nasıl g ider iz konu s unda ç a b a göster iyoruz. Ben 
801i yı l lardan beri Türk Ezacıları Birllği'nin yapmış o l duğu kongre lerde 
eği t imin en hararetl i tartışılan oturumlar o l duğunu hatır l ıyorum. Yine de 
aynı şeki lde, aynı heyecanı ve aynı yaptırımı üzer imizde hissediyoruz. Bu 
kongre de İlk o tu rumun 'Eğit im Forumu1 adı a l t ında düzen lenmiş o lması 
bunun bir gösterges i d iye düşünüyorum. 

As l ında 5 yıllık eği t im, ç o k yeni bir kavram deği l . Hacet tepe Eczacılık 
Fakültesi 'nin ilk başta, kuru luşunda 5 yıllık eğ i t im programı var ve Prof. Dr. 
Fethi Şahin Hocam, 5 yıllık eğ i t im alarak, eczacı o larak mezun o lmuştur 
ve sadece hazırlık okuyarak deği l , s o n u n d a bi t i rme ödev i de hazırlayarak, 
yani b u g ü n k ü mode le yakın bir m o d e l d e d ip lomasını almıştır. Fakat 
birl iktelik içer is inde yü rümemiz gerekt iğ i için, son radan bu m o d e l d e n 
vazgeçi lmiş , biraz evvel söy lendiğ i gibi , 6 yıl, bir eczacıl ık eği t imi İçin fazla 
bir süre. Dolayısıyla bunun azaltı lması düşünü lmüş ve 4 yılın uygun 
o l d u ğ u n a karar verilmiştir. Bütün bunlar g ö z önüne alındığı zaman, 5 yıllık 
eği t imin tekrar g ü n d e m e gelmesi , hem Türkiye'deki gerekl i l ik nedeniy le 
doğuyor , h e m de Av rupa Birl iği 'nde bu tarz kalite güvences in i e lde 
edeb i lmemiz İçin şart gibi gözüküyor. 

Biraz evvel şöyle bir şey söylendi : "Biz bu kural lara uymazsak, çek i rdek 
müfredata, eğ i t im p rogramına uymazsak ne olur?" YOK'e verd iğ imiz 
listedir bu, eczacıl ık fakülteleri o larak m i n i m u m ve m a k s i m u m ders 
kredi ler imiz nelerdir, hangi dersler i anlatacağız d iye verd iğ imiz bir 
dosyadır. Bu dosyanın içer is inde belli bir o randa değiş ik l ik yapılır, a m a 
bü tün eczacıl ık fakülteleri, eğer bir marka eczacı ü re tmek istiyorlarsa, 
b u n a uymak zorundadır. Yani Ege Üniversitesi, Hacet tepe Üniversitesi, 
Atatürk Üniversitesi veya ileride açı lacak başka eczacıl ık fakülteleri de bu 
eği t imi yer ine get i recek d o n a n ı m d a olmalıdır. 

Tabii bu rada y ine başka bir konu g ü n d e m e gel iyor; bu fakülteler 
açılıyor, altyapısı o lmayan bir sürü fakül te açılıyor ve bun lara enge l 
o lunamıyor maalesef , siyasi neden lerden dolayı olunamıyor. O 

z a m a n ikinci bir konu g ü n d e m e geliyor: Türkçe ki tap eksikl iği. Biz im 
Türkçe kaynağımız maalesef yok. Eczacılık a lanında yeni başlatı lmış bir 
iki k i tap çal ışması var. Daha esk iden bir veya iki k i tap vardı, bunların 
günce l len lp yeni bi lgi lerle donat ı lması lazım. Bu kitaplar o lduğu takdi rde, 
o z a m a n en azından bu kredi s istemler in in tartışılması, ders lerdeki h e m 
eskiyi, h e m yeniyi an la tma zorun lu luğunun or tadan kalkacağını ve de 
s tandardın yakalanmasının d a h a kolay olacağını düşünüyoruz . Biz 
ezacılık fakülteleri olarak, kalite güvences in i ç o k önemsed ik . Sadece 5 
yıla geç ip de onun la ilgili eğ i t im programlarını y a p m a amacımız olmadı. 



Erçin Hocamın da iç inde o l duğu dekanlar toplantısı ve eski 
dekanlarımızın da iç inde o lduğu, 901ı yı l lardan baş layan bir süreç 
içer is inde akredi tasyon, kalite güvences in in en öneml i göstergesi . 
Dolayısıyla akredi te o lmak için, şu a n d a bütün fakülteler bir ç a b a içerisine 
girdiler. 

Bu çabayı göster i rken iki çıkış noktamız var: Birincisi, Türkiye'nin 
gerekli l iği, yani Türkiye'de mezun o lan eczacı için donan ım ne olmalı? 
Bunun cevabını vereb i lecek düzeyde o lmamız gerekir. İkincisi, Av rupa 
Birliği için mezun eczacımızın donanımı ne olmalıdır? Bu iki konu, 
gerçek ten son de rece ö n e m taşıyan konulardı ve fakülteler b u n a göre 
hazırlık yaparak bu konudak i çabalarını sürdürüyorlar. Pek ç o k üniversite, 
Anka ra Üniversitesi bu kalite güvences i için d a h a önce başvurdu. 
Hacet tepe başvuruyor, U ludağ Üniversitesi başvurdu. Ege Üniversitesi 
başvurdu mu, b i lmiyorum, herhalde başvurmuştur , çalışmaları o l d u ğ u n a 
göre, çabalar onu gösteriyor. Bu tek bir yo la hizmet ediyor: Biz tek t ip 
d i p l o m a ver iyoruz maalesef , Bakanlığımızın bize verdiğ i kanuni hak bu. 
Tek bir d ip lomamız var, öğrenci ler imiz in mezuniyet sırasındaki yöne lme 
alanlarına göre d i p l o m a çeşit l i l iğimiz yok. Başka ülkelerde bu m ü m k ü n , 
a m a 6197 Sayılı Yasa'nın yeni düzen lenmiş hali de aynı şek i lde geliyor, 
tek t ip d i p l o m a veriliyor. Dolayısıyla eczacı d ip lomasını a lan bir kişi, 
endüs t r ide de çalışabil iyor, a k a d e m i d e de çalışabil iyor, eczane de 
açabil iyor, hastane eczanesi , yani bu rada bir çeşit l i l ik söz konusu deği l . 
D ip lomanız varsa, her konuda , eczacılığı i lgi lendiren her konuda bilgi 
sahib i o lmanız gerekiyor. Bu da b iz im eği t imimiz in bize get i rd iğ i ikinci bir 
zor luk oluyor, bir kambur oluyor; çünkü hiç bek lemed iğ im iz bir k o n u d a 
bize bir m e z u n u m u z d a h a sonra yazıyor, "Siz bu k o n u d a niye böy le bir 
ça l ışma yapmadınız , bu eği t imi bize niye verd i rmedin iz? Bakın, biz şu 
konu la rda şu g rup mes leğ in al t ında ezil iyoruz" d iye serzenişte bulunuyor. 
Tabii bü tün bunların çıktığı nok ta hep üniversiteler oluyor; çünkü 
üniversite, sevmiyoruz bu kavramı a m a müşter is i o lan öğrenci ler ine beli 
bir fo rmat ta bir p rog ram sunuyor. 

Bence ç o k öneml i bir iş yapıldı, yani bundan öncek i dönemle rde 
yapı lmış ve halen d e v a m e tmekte o lan s is tem o; eczacılarımızın 
belli bir s tandar t ta eğ i t im alması sağ lanmış o ldu. En azından bu 

k o n u d a ç a b a gösteril iyor. Hacet tepe Üniversitesi 'nde, merak e d e n o lursa 
d a h a detayını açarım, a m a kısaca şöy le b i ld i rmek ist iyorum: Bi l iyorsunuz, 
has tanemizde ç o k değer l i öğre t im üyeleri var ve biz onlar la aynı 
k a m p ü s ü paylaşıyoruz. Bizim servis dersler imizi has taneden ve tıp 
fakül tes inden, temel b i l imlerden gelen hocalar veriyorlardı, hâ lâ da böy le 
veriyorlar. Biz şöy le bir şey yaptık: Modü ler s is teme yakın bir s is teme 
geç iş yapıyoruz. Kl inikten ve temel b i l imlerden bü tün dersleri bir araya 
top layarak konu bü tün lüğü s a ğ l a m a k açısından, mese la sinir s istemi 
hastalıkları g i rd iği zaman, bunun ana tomis inden başlayarak, anatomi , 
f izyoloji, patoloj i ve o n d a n sonra klinik bulgularıy la d e v a m ederek böy le 
1,5 yıllık bir p rog ram hazırladık ve bu programı sunuyoruz. Dersler, 
konulara gö re gidiyor. Mese la anatomin in 2 haf ta eği t imi sürüyor, 2 haf ta 
sonra yerini f izyoloj iye bırakıyor. A m a 6 haf ta sonra tekrar anatomi , başka 
bir konuda tekrar ders anlatılıyor, yani bize anlatıldığı g ib i b lok hal inde 
anatomi , b lok hal inde fizyoloji anlat ı lmasından vazgeçt ik . Bunun nedeni 
de, bi l iyorsunuz, havan odakl ı bir eğ i t im vardı esk iden, sonra ilaç odakl ı 
eğ i t ime dönü ldü . Ş imdi de hasta odakl ı eğ i t ime geç iş yapıyoruz. Biz, 
Hacet tepe olarak, kendimiz i has ta odakl ı eğ i t imde en uygun 
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fakül te lerden biri o larak görüyoruz; çünkü hastane olanaklarımız uygun. 
Bir de klinik eczacıl ık konu s unda Y Ö K taraf ından yurtdışına gönder i l ip 
eğ i t im yaptırı lmış 2 tane öğre t im üyemiz var. Ben onları öğre t im üyesi 
o larak görüyorum, a m a henüz d a h a o titri alamadılar, maalesef o da 
dekanların başarısızlığı o larak değerlendir i l iyor, öyle bir dalın doçent l i k 
dalı o larak açı lamaması . 

İkinci bir konumuz da sosyal eczacılık. Eczacılık iş letmeci l iği alanına biz 
sosyal eczacıl ık kavramını da yer leşt i rmek için müracaat ettik. Sena todan 
geçt i , YÖK'te ince lemede şu anda. Eğer onu da başarabi l i rsek, sosyal 
eczacıl ık konusu İçerisine fa rmakoekonomi , fa rmakoep idemiyo lo j l ve 
akılcı i laç kullanımının bir kısmını da dahi l e tmek İstiyoruz. 

Seçmel i dersler, Av rupa Birliği'nln en ö n e m verd iğ i konu lardan biri, 
1/3'üne yakın o ran ında seçmel i ders olmasını öneriyor. Yani zorunlu 
dersleriniz, çek i rdek dersleriniz o lacak, a m a yöne lme dersler inizin 

mut laka seçmel i o larak konulması lazım diye konuluyor ve biraz evvel 
Erçin Beyin de gösterd iğ i s layt larda onlar yansıdı. Biz de eği t imimiz in 
1/3'ü oranında seçmel i ders koyduk. Bu dersler imizin arasında 
m u h a s e b e ve iş letme de var, 3 kredil ik ders o larak son sınıfa koyduk, 
a m a bunu seçmel i o larak gerçekleşt i receğiz. Eczane a ç m a k isteyenler, 
bu da lda gi recek. 

Yine endüstr iye bir yazı yazmıştık, bu yazının bize ç o k o lumlu bir d ö n ü ş ü 
o ldu ve endüstr in in ihtiyacı, bu jener ik ilaç konusundak i bi lgi paylaşımı 
konusunda endüst r iden bize ders ve rmek için belli konularda, b iz im 
isteklerimiz doğ ru l t usunda bir paylaşımcı l ığa gid iyoruz. Onlar da bir 
seçmel i ders o larak buraya, bü tün fakültelere, yani bü tün eczacıl ık 
fakülteler ine böy le bir ders vermeyi uygun buldular ve bu k o n u d a da 
çalışmalarımız sürüyor. Dolayısıyla ikinci sınıftan başlayarak, iki, üç, 
d ö r d ü n c ü sınıf larda bir seçmel i ders g r u b u m u z o lacak ve bu seçmel i 
dersler, öğrenci ler in İsteklerine göre ayar lanacak. Bu İstekler, b iz im 
Hacet tepe 'de 1993 yı l ından beri uygulanıyor, a m a ç o k başarılı 
o l d u ğ u m u z u söyleyemeyiz, Sayın Dekanımız Murat Bey de burada. Daha 
ç o k öğrenci ler, teksir notu az olan, ders notu bol o lan hocaları terc ih 
ediyor lar ki, kolay geçebi lsinler, üst ler indeki ders yükü biraz azalsın. Bu 
hep böy le uygulandı, a m a bu böy le uygu lanmayacak , b u n d a n sonrası 
için d a h a ç o k u m u d u m var. Neden i de şu, çeşit çoğalıyor. İkinci sınıftan 
böy le bir çeşit l i l iğe gitt ikleri zaman, tercihleri d a h a fazla o lacak diye 
düşünüyo rum. 

ECTS kredilerinin hesap lanması da c idd i bir sorun. O nedenle ç o k 
p rob lem var orada; çünkü Avrupa 'dak i eği t imle b iz im eğ i t imimize 
baktığımız zaman, b iz im öğrenci ler imiz gerçek ten ders yükü al t ında 

eziliyorlar. Biraz evvel Hocamın da söylediğ i gibi , b izde ders, fakül tedeki 
kapıdan gi rd iğ i z a m a n başlıyor. A m a o rada hazırlanışı, o dersler in yükleri 
arasında sayılıyor ve onların m a k s i m u m kabul ettiği ders oranı, yarıyıl 
başına 30 ECTS kredisi. Biz öyle bir değer lend i rmeye g i rd iğ imiz zaman , 
en azından kredi y ö n ü n d e n b iz im ders lerde bayağı c idd i bir aza lmaya 
g i tmemiz gerekecek. Fakat o da ders kitabımız olursa, Türkçe 
kaynağımız olursa, d a h a kolay olur gibi düşünüyo rum, bu ben im kişisel 
d ü ş ü n c e m tabi i . 

Bir sonraki konuşmacımız o lan Prof. Dr. Gülb in Özçel ikay 'dan özür 
d i l iyorum, böy le bir gir iş yapt ım. Giriş veya konuşma, yani baş tan böy le 

174 



bir f ikr imiz vardı, f o rum o l d u ğ u n a göre ben de konuşabi l i r im d iye 
söy lemişt im. Sizlerin de konuşacağını bil iyoruz. Ben ç o k özür di leyerek, 
m ü m k ü n o lduğu kadar kısa o lmak koşuluy la eczacılıktaki l isansüstü 
eği t iminin b u g ü n ü ve yarını konusundak i konuşmasını y a p m a k üzere Prof. 
Dr. Gülb in Özçelikay'ı davet ed iyorum. Kendisi , Ankara Üniversi tesi 'nde 
Öğre t im Üyesi, Eczacılık İşletmeci l iği A n a Bil im Dalı 'nda çalışıyor. Aynı 
z a m a n d a da eczacıl ıkla ilgili her k o n u d a bi lgis ine ve tecrübes ine 
b a ş v u r d u ğ u m u z bir öğre t im üyemiz. 

Buyurun. 



Prof. Dr. GÜLBİN ÖZÇELİKAY 
Ankara Üniversitesi Eczacılık Fakültesi Öğretim Üyesi 

"Eczacılık Lisansüstü Eğitimi" 

Teşekkür eder im Hocam. 

Baştan gerçek ten söylemişt in iz k o n u ş m a yapacağınızı , a m a bu kadar 
uzun olacağını ben de tahmin e tmiyordum. 

Eczacıl ıkta l isansüstü eği t imin amaçlar ı nedir, akademik yapı lanması 
nasıl olur, p rogramlar nelerdir, p rogramlara başvuru koşulları ve 
p rog ram içerik ler inden söz edeceğ im . Eğer vakit kalırsa, Türkiye 

dışından iki ö rneğ im var, gereki rse onları tar t ışma b ö l ü m ü n d e de 
sunabi l i r im. 

L isansüstü eğ i t im-öğret im, öncel ik le yüksek öğre t im kurumlarının 
gereks in imi o lan ge leceğ in öğre t im üyeleri ve araştırıcılarının yet işt ir i lmesi 
amacıy la yapılır. A n c a k d a h a da öneml is i , ülkelerin teknoloj ik, ekonomik 
ve kültürel gel iş imleriyle ilgili sorunlara ç ö z ü m get i rmesi amacıy la 
yapılıyor. Hang i çe rçevede düzenleniyor l isansüstü eğ i t im-öğret im? 2547 
Sayılı Yükseköğre t im Kanunu 'nun 65'inci maddes i ge reğ ince 
Üniversitelerarası Kurul taraf ından hazır lanan Lisansüstü Eğ i t im-öğ re t im 
Yönetmel iğ i ve Yüksek Öğre t im Kuru lunca hazır lanan Lisansüstü Eğit im-
Öğre t im Enstitüleri nin Teşkilat ve İşleyiş Yönetmel ik ler i esas alınarak her 
üniversi tenin kendi bünyesi için hazırladığı yönetmel ik hükümler ine göre 
gerçekleşiyor. 



Li sansüstü eği t imin akademik yapı lanmasına baktığımızda, 
üniversiteler var, - b u g ü n l isansüstü eğ iti m - ö ğ ret im y a p a n 12 
üniversi teye bağlı 12 eczacıl ık fakül temiz var - üniversi teye bağlı 

sağl ık eğ i t im enstitüleri var, y ine üniversitelere bağlı fakülteler ve fakülteler 
a l t ında bö lüm, ana bi l im dalı ve bi l im dalları var. L isansüstü eğ i t im 
y a p m a k isteyen adaylar, öncel ik le Sağlık Bil imleri Enst i tüsü'ne 
başvururlar. Fakültelerin ana bi l im dalı ve bi l im dalları, Sağlık Bilimleri 
Enst i tüsü'nün de ana bi l im dalı ve bi l im dalıdır. Dolayısıyla fakül te ve 
Sağlık Bil imleri Enst i tüsü, l isansüstü eği t imi birl ikte yürütür. 

Eczacılık a lanında l isansüstü eği t im, tezli ve tezsiz yüksek l isans ve 
dok to ra programlar ından oluşur. Yüksek l isans ve dok to ra programlarının 
adları, p rogramlara kabul ed i lecek öğrenc i sayıları, başvuru ve sınav 
tarihleri, üniversite taraf ından her yarı yılın baş ında ilan edilir. Tezli yüksek 
l isans deni ld iğ inde, öğrenc in in bi l imsel araşt ı rma yaparak bi lgi lere 
er işme, bilgiyi değer lend i rme ve y o r u m l a m a yeteneğin i kazanmasını 
s a ğ l a m a k amacıy la yapılır. 

Ben 12 eczacıl ık fakül tesinin l isansüstü eğ i t im ve öğre t im 
yönetmel iğ in i inceledim. Genel o larak neler gerekiyor? Bir kere 21 
kred iden az o l m a m a k koşuluy la -bu üniversi teye göre 

değişebi l iyor- en az 7 ders, bir seminer, d iğer öğ ren im etkinlikleri ve tez 
ça l ışmasından oluşuyor. Seminer ve tez çalışması, kredisiz o lup, başarılı 
ve başarısız o larak değerlendir i l iyor. Yüksek l isans p rogramına 
başvurab i lmek için, öncel ik le 4 yıllık bir l isans d ip lomas ına ihtiyaç var. 
L isansüstü eğ i t im gir iş sınavı, yani LES'ten başvu rduğu programın puan 
türüne göre en az 45 a lmak d u r u m u n d a aday. Lisans not ortalaması, 
yabancı dil puanı ve mülakat , bunun dış ında ayrıca referans mektupları , 
adayın neden yüksek l isans y a p m a k istediğiyle ilgili belgeler de 
istenebiliyor. 

Ben birkaç örnek hazırladım, tezli yüksek l isansa başvuran adayın başarı 
no tunun nasıl hesaplandığıy la ilgili. Örneğ in Anado lu Üniversi tesi 'nde not 
or ta laması 100 üzer inden en az 60 o l m a zorun lu luğu var, başarı notu 
hesaplanırken bunun yüzde 30'u alınıyor. LES puanının, y ine en az 45 
a l m a zorun lu luğu var. Başarı notu hesaplanırken, aldığı puanın 1.25'le 
çarpımının yüzde 50'si alınıyor. Yabancı dil, K a m u Personeli Dil Sınavı ya 
da Üniversitelerarası Dil Sınavı 'ndan en az 50 a lma gerekli l iği var. Bu 
notun yüzde 20s i alınıyor ve mülakatın da yüzde 30'u alınarak başarı notu 
hesaplanıyor. A d a y en az 60 a lmak zorunda. 

Ankara Üniversi tesi 'nde l isans notu or ta laması en az 65 o lmak 
du rumunda , bunun yüzde 10'u alınıyor. LES yine en az 45 
demişt ik , yüzde 60'ı alınıyor. Yabancı dil, Türkçe öğre t im 

merkezin in düzen lemiş o lduğu sınavlara gir ip en az 60 a lma d u r u m u n d a 
adaylar. Başarı notu hesaplarken, yabanc ı dil katılmıyor, a m a tezli yüksek 
l isansta bu sınavı g e ç m e k mut lak suret le bir zorunluluk. Mülakatın da 
yüzde 30'u alınarak en az 55 alması isteniyor adaydan . 

rciyes Üniversi tesi 'nde y ine not or ta laması en az 60 o lmak du rumunda , 
yüzde 20'si alınıyor; LES'in yüzde 60'ı, yabanc ı di l in yüzde 20'si alınıyor. 
Mülakat, başarı no tunun hesap lanmas ında d ikkate alınmıyor, a m a 
mülakat yapılıyor ve adayın en az 55 a l m a zorun lu luğu var. 

Yedi tepe Üniversi tesi 'nde not or ta laması en az 60, bunun yüzde 10'u 
alınıyor. LES'in yüzde 50'si, yabanc ı dil in yüzde 10'u ve mülakatın yüzde 
30'u alınarak adayın 50 puan alması gerekiyor. 
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Tezli-tezsiz yüksek l isans veya l isansüstü p rogramına başvuran 
adayların değer lendi r i lmesin i sağl ık bi l im enstitüleri, ana bi l im dalı 
önerileri doğru l tusunda, ana bi l im dallarının öğre t im üyeler inden 

o luşan 3 k iş iden o luşan jüriler oluşturuyor, her ana bi l im dalı için ayrı jüri 
oluşturuyor. Tezli yüksek l isansın süresi 4 yıl; 2 yıl ders alıyor öğrenci ler, 2 
yıl tez hazır lama süreci başlıyor. Kredil i derslerini ve seminer 
programlarını bit iren öğrenci ler, tez aşamas ında tezlerini b i t i rememiş 
iseler, on lara en faz la 2 yarıyıl ek süre verilebiliyor. Öğrenci ler her yarı yıl, 
eğer ders aşamasındaysa, alacakları dersleriyle ilgili derslerini belirterek; 
tez aşamasındaysa, tez aşamas ında olduklarını bel ir terek her yarıyılın 
baş ında kayıt yapt ı rmak zorundalar. Ders seç im inde aynı enst i tüden ders 
alabi lecekler i gibi , aynı üniversi tenin farklı ens t i tüsünden ya da farklı bir 
yükseköğre t im ku rumundan derslerini alabilirler. 

Tezli yüksek l isans p rog ramında ana bi l im dalı başkanlığı, her aday İçin 
ikinci yarıyılın sonuna kadar -ki bu kadar sü rmez asl ında- bir dan ışman 
bel i r lemek durumundadı r . Bu dan ışman la birl ikte öğrenci , derslerini 
seçer, tez konusunu belirler. Yine ana bi l im dalı başkanlığı önerisiyle tez 
konusu sağl ık bi l imlerine gider. Sağlık bil imleri yöne t im kurulu onayından 
sonra, aday tez ça l ışmasına başlar. Tez çal ışması süres ince e lde ettiği 
verileri her enst i tünün bel ir lediği yazım kurallarıyla hazır layarak 
çalışmasını bir rapor hal ine getirir. Bu tezini y ine ana bi l im dalı önerisiyle 
oluşturulan, enst i tü yöne t im kuruluyla onay lanan jüri ö n ü n d e sınava 
girerek önce tez s u n u m u yapar, d a h a sonra sözlü, so ru -cevap şek l inde 
yaklaşık 90 dakikal ık bir sınav sürec inden geçer. Sınav s o n u n d a tezi 
kabul , ret ya da düze l tme alabilir. Düze l tme a lan öğrenci , 3 ay iç inde 
düzel tmesin i yaparak tekrar aynı jüri ö n ü n d e sınava girer. Tezi redded i len 
adayın tabi i k i yükseköğ ren im ku rumundan ilişiği kesilir; kabul edi ld iğ i 
vakit, enst i tünün bel ir lediği kurallar gereği tezini tekrar çoğa l ta rak 
enst i tüye tes l im eder ve d i p l o m a alır, tezli yüksek l isans d ip loması alır ve 
uzman eczacı unvanı alır. Biraz ö nce Erçin H o c a m bahsett i , b u n d a n 
sonra inşal lah o n a gerek ka lmayacak, a m a hâlâ 4 yıllık fakül te lerden 
mezun pek ç o k eczacımız var. 

Tezslz yüksek l isans ise, öğrenc iye meslek i konuda der in bilgi 
kazandı rmak ve mevcut bilgiyi u y g u l a m a d a nasıl kul lanacağını 
gös te rmek amacıy la yaptırılır. Yine 30 kred iden az o l m a m a k koşuluy la en 
az 10 ders, bir seminer, d iğer öğ ren im etkinlikleri ve d ö n e m projesi 
ça l ışmasından oluşur. Yine d ö n e m projesi ve seminer kredisizdir, başarılı 
ve başarısız o larak değerlendir i l i r : D ö n e m projesi danışmanı da tezsiz 
yüksek l isans öğrenc is i İçin her ana bi l im dalı başkanl ığ ınca bir inci 
d ö n e m i n s o n u n d a a t a m a yapılır, enst i tü onaylar. Tezslz yüksek l isans 
öğrencis i , 3 yarıyıl ders a lmak durumundadı r ; süresi m i n i m u m 4 yarıyıldır, 
fakat en fazla da 6 yarıyıldır. Tezsiz yüksek l isans öğrenc is i de d ö n e m 
projesinin s o n u n d a hazırladığı, yapmış o lduğu çal ışmayı rapor hal ine 
getirir, bir yeterli l ik sınavına girer. Bunun da kabul ed i lmesi du rumunda , 
jüri ö n ü n d e sınava girer ve kendis ine tezsiz yüksek l isans d ip loması verilir 
ve o da uzman eczacı olur. 

Doktora, öğrenc iye bağımsız araşt ı rma yapmak , bi l imsel olayları 
gen iş ve der in bir bakış açısıyla İrdeleyerek y o r u m y a p m a k ve 
yeni sentezlere u laşmak için gerekl i adımları bel i r leme yeteneği 

kazandı rmak amacıy la yaptırılır. Yine dok to ra p rogramına başvu rmak için 
neler gerekiyor? Lisans ya da yüksek l isans d ip loması , LES'ten en az 45 
a l m a zorunlu luğu, yabancı dil puanı, l isans ya da yüksek l isans not 
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ortalaması, mülakat sonucu, ayrıca referans mektuplar ı ya da neden 
dok to ra y a p m a k istediğiyle ilgili belgeler istenebilir. 

Yine örnekler var. Örneğ in Anado lu Ünivers i tes inde l isans not 
or ta lamasının 60, yüksek l isans not or ta lamasının en az 75 o lmak 
zorun lu luğu var. Doktora gir iş sınavında bunun yüzde 30 u, LES'in yüzde 
50'si, yabanc ı di l in yüzde 20'si ve mülakatın yüzde 30'u alınarak en az 60 
a l m a zorun lu luğu var. 

Ankara Ünivers i tes inde l isans not or ta laması 65, yüksek l isans not 
or ta laması 75 o lmak zorunda. Bunun yüzde 10'u alınıyor. LES'in 
yüzde 60'ı, mülakat ın yüzde 30'u alınıyor -yabancı dil sınavı 

m u h a k k a k gerekiyor- ve aday 55 a lmak zorunda. Yedi tepe 
Üniversi tesi 'nde benzer durumlar var; yüksek l isans not or ta laması 75, 
oranları farklı. Erciyes Üniversi tesi 'nde y ine bu şeki lde. 

Doktora p rogramına yüksek l isans derecesiy le başvuranlar için t o p l a m 21 
k red iden az o lmak koşuluy la en az 7 ders a l m a zorun lu luğu var. Bir 
seminer çalışması, d iğer öğ ren im etkinlikleri, yeterli l ik sınavı, tez önerisi 
ve tez ça l ışmasından oluşuyor. 4 yıllık l isans derecesiy le kabul ed i lmiş 
öğrenci ler için ise en az 42 kredi l ik 14 ders, seminer çalışması, d iğer 
öğ ren im etkinlikleri, yeterli l ik sınavı, tez önerisi ve tez ça l ışmasından 
oluşuyor. Bir l isansüstü ders in in kredi hesabı, l isans dersler ininkiyle aynı. 
Şöyle ki, teor ik ders in haftalık ders saati ne kadarsa kredisi de o kadardır, 
ö rneğ in teor ik ders ha f tada 2 saatse, kredisi de 2'dir. Uygu lama 
ders ler inde ise ders saat inin yarısı kredi o larak sayılıyor, yani ders ha f tada 
4 saat ise, 2 kredi o larak sayılıyor. Derse d e v a m mecbur iyet i var, adaylar 
teor ik dersler in yüzde 70'ine, uygu lama dersler in de yüzde 80' inine 
d e v a m e tmek du rumunda . 

Doktora çal ışması s o n u n d a hazır lanacak tezin b i l ime yeni l ik get i rmesi , 
yeni bir bi l imsel yön tem gel işt i rmesi ya da bi l inen bir yön temi yeni bir 
a lana uygu lama niteliklerini taşıması gerekir. 

üksek l isans derecesiy le dok to raya başlayanlar için, dok to ra 
programının süresi 8 yarı yıldır. Lisans derecesiy le başlayanlar için 
ise 10 yarıyıldır. Bu süre, aday yeterli l ik sınavının ve tez iz leme 

komi tes inden tezinin onay lanması d u r u m u n d a geçerl i , tez çalışmalarını 
b i t i remediyse, en faz la 4 yarıyıl ek süre verilir. Doktora öğrenc is i de en 
g e ç üçüncü yarıyılın sonuna kadar -bel i r lenen bir danışmanı vardır-
dan ışman la birl ikte ders alımlarını ve tez çalışmalarını yürütür. 

Doktora öğrenci ler i , en g e ç beşinc i yarıyılın s o n u n d a yeterli l ik sınavına 
g i rmek zorundadır. Yeterlilik sınavı, öğrenc in in teme l konular ve dok to ra 
çal ışmasıy la ilgili konu larda der in l iğe sah ip o lup olmadığının 
sınanmasıdır. A n a Bil im Dalı Başkanlığı önerisi ve enst i tü onayıyla birl ikte 
Bir dok to ra yeterl i l ik komi tes i oluşturulur. Bu dok to ra yeterli l ik jürisi 5 
k iş iden oluşur. Doktora yeterli l ik sınavı, söz lü ve yazılı o lmak üzere 2 
b ö l ü m hal inde yapılır. Öğrenc in in başarılı veya başarısız o lduğuna, 
toplant ı s o n u c u n d a karar verilir ve enst i tüye bildirilir. Eğer öğrenc i ilk 
s ınavda başarısız olursa, bir yeterli l ik sınavı hakkı d a h a verilir. Daha sonra 
bir kez d a h a g i remez, ünivers i teden ilişiği kesilir. 

Doktora yeterli l ik sınavına g i reb i lmek için, Üniversitelerarası Kurul Yabancı 
Dil Sınavı 'ndan ya da K a m u Personeli Yabancı Dil Sınavı 'ndan 50 a l m a 
zorun lu luğu vardır. Eğer dok to ra gir iş sınavında 50 almış ise, ayrıca bir 



yabanc ı dil sınavına g i rmeye gerek yoktur. Eğer öğrenc i yabanc ı dil 
sınavını gerekl i koşul lar la geçemlyorsa , m a k s i m u m 1 yıl ek süre verilir. 
Öğrenc i 1 yıl s o n u n d a y ine geçemezse , dok to ra p rog ramından ilişiği 
kesilir. 

Bir de tez iz leme komitesi vardır. Yeterlilik sınavı başarılı bu lunan her 
aday için, y ine ana bi l im dalı başkanlığı öneris i ve enst i tü yöne t im 
kurulu kararıyla 1 ay iç inde bir tez iz leme komites i kurulur. Tez 

iz leme komites i 3 öğre t im üyes inden oluşur. Komi tede zaten birisi 
öğrenc in in tez danışmanıdır, d iğer ikisi aynı ana bi l im da l ından ya da 
dışarıdan olabilir. Dok to ra yeterl i l ik sınavını başarıy la t amamlayan 
öğrenci , en g e ç 6 ay iç inde yapacağ ı çal ışmanın amacını, yöntemin i ve 
planlamasını tez iz leme komi tes ine s u n m a k durumundadı r . Tez iz leme 
komitesi , bu tez önerisini kabul ya da reddedebi l i r , düze l tme isteyebilir. 
Daha sonra bu komi teden kabul sonucu alındıktan sonra, aday 
çal ışmalarına başlar ve her 6 ayda bir tez iz leme komi tes ine yaptığı 
çalışmaları, o 6 ay iç inde yaptığı çalışmaları ve bir sonraki 6 ay sonra ne 
yapacağın ı mut lak suret le söz lü olarak di le getirir. 

Doktora tezinin sonuç lanması , tabi i k i yazım kurallarına göre yaptığı 
çal ışmaların rapor hal ine get i r i lmesiyle olur. A d a y tez sınavına girer, 
başarılı o lursa, ona da bir dok to ra d ip loması verilir. 

12 Eczacılık Fakültesi 'nde l isansüstü eğ i t imde hangi p rogramlar var? 
Fethi H o c a m k o n u ş m a y a p m a m ı r ica et t iğ inde, sağl ık bi l imler ine direkt 
yazılar yazdım. "Programlarınız neler?" ve şu anki mevcut ya da mezun 
l isansüstü öğrenc i sayılarını da tek tek so rdum. Bazı enstitüler acele yanıt 
verdiler, a m a yanıt ve rmeyen üniversiteler de var, bun lardan bir tanesi 
Anado lu Üniversitesi. İnternetten Anal i t ik K imya 'da tezli yüksek l isans ve 
dok to ra programı görünüyor. B lyok imya 'da sadece tezli yüksek l isans, 
f a rmakognoz lde tezli, tezsiz ve dok to ra programı görünüyor, 
fa rmako lo j ide yine aynı. Bo tan ik te sadece tezli yüksek l isans, Farmasöt lk 
K imya 'da tezli yüksek l isans ve doktora , Teknoloj i 'de tezli yüksek l isans ve 
doktora, Tokslkoloj l 'de s a d e c e tezli yüksek l isans görünüyor. 

Atatürk Ünlversi tesi 'nde d a h a yen ice bir fakül temiz o lduğu için, 
Anal i t ik K imya 'da tezli yüksek l isans ve doktora, B iyok imya ve 
Farmakognoz l 'de sadece tezli yüksek l isans, Farmasöt lk 

K imya 'da tezli yüksek l isans ve dok to ra programlar ı görünüyor. Ege 
Üniversitesi h e m e n sonuçları gönderd i , Anal i t ik Kimya, Biyokimya, 
Farmakognoz i , Farmakoloj i , Farmasöt ik Botanik, Farmasöt ik Kimya, 
Farmasöt lk Mikrobiyoloj i , Farmasöt ik Teknoloji, B iyofarmasöt ik ve 
Farmakoklnet ik , Radyofarmasl , Kozmetolo j i , Farmasöt ik Biyoteknoloj l , 
Farmasöt ik Toksikoloji. Anal i t ik Kimya, Biyokimya, Farmasöt ik K imya ve 
Mikrobiyoloj i 'de, yüksek l isans öğrenc i sayıları fena deği l . 

Gazi Üniversi tesi 'nde d iğer fakül te lerden farklı o larak Besin Analizleri var 
ve en fazla tezli yüksek l isans yaptıran ana bi l im dalı da Farmakoloj i g ib i 
görünüyor. 

Hacet tepe Üniversitesi 'nde, A h m e t H o c a m asl ında akı lda bazı sorular 
kaldı; mese la Farmakoloj i ver i lmemiş. Zanned iyo rum Farmakolo j i ve 
Biyokimya, Tıp Fakültesi bünyes inde birl ikte yürütülüyor, öyle alanlar da 
var. Burada Farmakolo j i ve B iyok imya görmey ince , Hacet tepe Eczacılık'ın 
bu a landa l isansüstü eğ i t im yapmad ığ ı düşünü lmemel i , deği l ml? 
Hacet tepe 'de de en fazla Teknoloj i 'de tez yaptırı lmış görünüyor. 



i nönü Üniversitesi programları , y ine yeni bir fakül temiz, Anal i t ik Kimya, 
B iyok imya ve Farmako lo j ide . 

İstanbul Ünivers i tes inde en faz la tez Teknolo j ide yaptırı lmış. Programlar, 
Anal i t ik Kimya, Genel K imya var; Biyokimya, Farmakognoz i , Farmakoloj i , 
Botanik, Kimya, Mikrobiyoloj i , Teknoloji ve Toksikoloji a lanlar ında 
l isansüstü eğ i t im var. 

Ma rmara Ünivers i tes inde d iğer fakül te lerden farklı o larak İlaç 
Me tabo l i zmas ında tezli yüksek l isans var. Klinik Farmasi 'de tezli yüksek 
l isans ve dok to ra programı görünüyor. 

Mers in Ünivers i tes inde de Eczacılık Temel Bilimleri, Genel K imya biraz 
d a h a farklı görünüyor, diğerler i h e m e n h e m e n aynı. 

Yedi tepe Ünivers i tes inde, y ine veri ge lmeyen bir üniversi temiz, 
Fa rmakoekonomi ve Farmakoepidemiyo lo j i 'de tezli ve tezsiz, 
Fi toterapide, Klinik Eczacılık ve Kozmeto lo j i 'de tezl i-tezsiz l isansüstü 
programlar görünüyor. 

Ben tabi i kendi fakü l teme biraz torpi l geçerek, 1965, yani kuru luşundan 
it ibaren yapı lan tezleri, Ek im 2006'ya kadar yapı lan tezleri sayısal o larak 
da bel i r ledim. Bizde disipl inler arası Klinik Eczacılık yeni, tezsiz yüksek 
l isans o larak p r o g r a m d a yer alıyor. Geçmiş te Temel Tıp Bilimleri ve hi jyen 
a lanında da l isansüstü programlar yapı lmış, a m a şu a n d a bu programlar 
yok, kapalı. Bunun dışında, d a h a yeni olanlar, B iyofarmasöt ik ve 
Farmakokinet ik , Radyofarmasi , Kozmeto lo j i ve Farmasöt ik Biyoteknoloj i . 

Sonuç olarak, 21. Yüzyılın eş iğ inde bi l im, teknoloj i ve eği t imin önemi , 
bi lgi mühendis l iğ i o larak tanımlanan dok to ra dereces ine sah ip 
e lemanlara gereks in im gi t t ikçe artmaktadır. İkinci b in yıl b i t iminde, 

insanlığın t ü m ge leceğ i kültürel, bi l imsel ve teknik ge l i şmeye bağlıdır. Bu 
ge l işme, ancak kültürün, bi lginin ve araştırmanın merkezi o lan ge rçek 
üniversi telerde olabilir. Gerçek üniversiteler, Av rupa Üniversiteler Bir l iğ inin 
tanımı. Bu nedenle, yeni eczacıl ık fakülteleri a ç m a k yerine, mevcut 
fakültelerin donanımını arttırarak ge leceğe ad ım atılmalıdır. Belki y ine yeni 
programlar düşünülebi l i r , Farmasöt ik Bakım, Sosyal Eczacılık gibi. 
Özell ikle mes leğ imiz in sosyal alanıyla da ilgili l isansüstü programlar ın 
o lması gerekiyor. A m a öncel ik le donanımının arttırılarak, kalite 
güvences in in sağ lanarak l isansüstü eğ i t ime b a k m a k gerekiyor. 

Teşekkür ed iyorum. 
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OTURUM BAŞKANI (Sabih Tekin Çağlar) 

- Gülb in H o c a m a verd iğ i değer l i bilgiler için ç o k teşekkür ederiz. 

Sabahk i o tu rumu şöyle bir özet lersek, eği t imin önemi k o n u s u n d a 
herkes hemfikir, a m a bizi eğ i ten hocaların nasıl eğit i ldiği k imsenin 
ç o k fazla u m u r u n d a deği l . Yüksek l isans eği t imi başlayınca, 

sa lonun reytingi bir a n d a aşağı düştü. Serbest eczacı lar zaten sa lonu 
h e m e n terk etti, kendi lerini eğitenler in nasıl eğit i ldiği ç o k umur lar ında 
deği l . 

Bugünkü ilk o t u r u m u m u z u 
sunumlar an lamında 
tamamlıyoruz. Mes lek İçi 
eğ i t imde Fethi H o c a m başladı, 
Erçln H o c a m l isans eğit imini 
anlattı, Gü lb in H o c a m da 
l isansüstü eği t imi anlattı. 
Demin de söy led iğ im gibi , 
mes lek içi eğ i t imde insanlar 
tabi i ki ilgili, oku ldan sonra 
bilgilerini taze lemek, yeni 
bilgiler ed inmek, meslek i 
eği t imin, l isans eği t iminin nasıl 
o lacağı, nasıl o lması gerekt iğ i 
g ibi konulara ilgi gösteriyorlar. 
A m a bugünkü top lant ıda 
ben im İçin en i lginç 
açı l ımlardan bir tanesi şu, 
tabular yıkı lmaya başlıyor, biraz 
da hocalarımızın ağz ından 
bunları d u y m a k ç o k hoş b iz im 

için. Erçin Hocam, kaliteyi ve niteliği tar t ışmaya açtı. Belki amac ı 
tar t ışmaya a ç m a k deği ld i , Avrupa'dakl bir yapı lanmayı bizlere aktardı, 
a m a b izde bu eği t imin niteliği hep tabudur. Nasıl tabudur? Kafamızı 
devekuşu gibi k u m a gömer iz , Türkiye'de 14 tane Eczacılık Fakültesi var, 2 
tanesi öğrenc i almıyor. Mese la bir tanesi , Karadeniz Teknik 
Üniversitesi 'nin Eczacılık Fakültesi; g e ç e n sene Resmi Gazete 'de 
yayınlandı, kurucu dekanı o larak da bir tane üroloji p ro fesörü hek im 
atandı. Kendis i ç o k değer l i bir bi l im adamıdır, kendisini ç o k y a k ı n e n 
tanırım, ben im 32 yıllık dos tumdur . Yatılı o r taoku ldan beri beraber 
başladık, tesadüf ler oraya get i rmiş. Kendisi , Hacettepe'y i birincil ikle 
kazanmış, birincil ikle bit irmiş, üroloji ihtisasını yapmış , bir üroloj i 
p ro fesörü dekan o larak atandı. A m a bi l im adamı olmasının b iz im için 
şöy le bir avantajı vardı: Atandık tan sonra da hemen Ankara 'ya gelerek 
gerek Fethi Hocamla , gerek A h m e t H o c a m l a nasıl bir eczacıl ık eği t imi 
olabilir, fakül te nasıl kurulabilir, projesi nedir gibi i l işkilerimiz d e v a m ediyor. 
A m a bu rada tabi i eği t imin kali tesinin İkinci aşamas ına gel iyoruz; mezun 
veren fakülteler var. 

Ben özell ikle h e m topar layıp, h e m de hoca lar ıma kendi sorularımı 
so rmak İst iyorum: A c a b a eczacıl ık fakülteleri arasında, özell ikle 
akademisyen ler arasında da eski okullar-yenl okullar, böy le bir okul 

tu tucu luğu var mı? Bize dışarıdan varmış g ib i geliyor. Mese la Hocam, 
kred i lendl rme sistemlerini anlattı, a m a mezun veren Erzurum ve Mersin 
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Fakülteleri 'nin kredileri s u n u m d a yoktu. Belki bunlar kredi s is temine mi 
geçmed i , onu b i lmiyorum. Bir eczacıl ık fakü l tes inden mezun o lan 
öğrenc in in niteliği a c a b a tar t ışmaya açılmalı mı? Türk Eczacıları Birliği, 
6197 Sayılı Yasaya bir bo rd sınavı koymak için ç o k c idd i ç a b a sarf etti. 
B izden öncek i yönet imler de, bizler de gö revde o l d u ğ u m u z süre iç inde 
b u n a ç o k c idd i b i ç imde eği ldik. A n c a k siyasi otor i teye bunu kabul 
et t i remedik, bo rd sınavını siyasi otor i te kabul e tmedi . Her işlerine gelen 
konuda "Avrupa Birliği kriterleri" derler, " dünya s tandardı" derler, hepsin i 
kabul ederler. A n c a k Av rupa ve Amer ika 'da o lan bo rd sınavını, nitelik 
eği t imini siyasi otor i teye kabul et t i remedik. Tartışılan konu da şu: 
Periferide siyasi amaç lar la açı lan eczacıl ık fakülteleri var, kadro lu eczacı 
öğre t im üyeleri y o k veya ç o k az var. Ankara 'dan, İstanbul 'dan 
hocalarımızın katkısıyla, taşımalı s is temle oraya g id ip gelen, o rada c idd i 
e m e k sarf eden hocalarımız var. 

Soru şu: "Acaba Erzurum'dan mezun o lan bir öğrenciy le 
Hacet tepe 'den mezun olan, Gazi 'den mezun o lan bir öğrenc in in 
aldığı eğ i t im kalitesi aynı mı?" d iye bir tar t ışma var, a m a bunu hiç 

k imse yüksek sesle konuşmuyor . Ayıp olur, onlar da b iz im gib i eczacı, 
onların da d ip loması var, kabul , hiç onları tartışmıyoruz, eğ i t im niteliğini 
tartışıyoruz. Bord sınavı bu a n l a m d a bir zorunlu luk deni ldi . Bir ikinci 
aşamas ına d a h a geld ik ; G ü n d e m d e YÖK'ün ve ÖSYM'nin g e ç e n bir iki ay 
evvel yaptığı bir yönetmel ik değiş ik l iğ i var. Ş imdiye kadar yur tdışında 
eczacıl ık eği t imi alan öğrenci ler in Türkiye'de eczane açmas ı bazı 
kural lara bağlıydı. Neydi bu kurallar? Öğrenc i Türkiye'de sınavı kazanıp 
Eczacılık Fakültesi 'ne g i remiyorsa, yur tdış ında Eczacılık Fakültesi 'ne 
g id iyordu, özell ikle Doğu Blok ülkeler inde parayı verdiniz mi, istediğiniz 
oku la kaydolabi l iyorsunuz. İşin kötüsü, parayı verdiniz mi, d ip lomayı da 
alabi l iyorsunuz. Devlet, şöy le bir ön lem get i rmiş: Mezun o lan öğrenci , 
çeşitl i belgeler iy le beraber ÖSYM'ye başvuracak. ÖSYM'de bir kurul ön 
ince lemeden geç i recek. Ön ince lemeden g e ç e n öğrenc i sınava tabi 
tutu lacak, denkl ik sınavına tabi tutu lacak. Denkl ik sınavını başaran 
öğrenc i de y ine fark dersler i varsa, onları Türkiye'deki bir Eczacılık 
Fakültesi 'nde tamamlayarak geçer l i bir Eczacılık Fakültesi d ip loması 
a lmaya hak kazanacak idi, s is tem böyle yürüyordu. Ben de Fethi 
H o c a m l a beraber bu k u r u m d a 4 yıl gö rev yapt ım. Şuna bakardık: 
Pasapor t ta gir iş çıkış mühür ler i var mı, yeterl i süre o ülkeye g id ip ge lmiş 
mi, o ü lkede o dersleri a lacak kadar ikamet etmiş mi, oradak i ders sayısı 
yeterl i mi? K i bu ön e lemeyi g e ç e m e y e n ç o k öğrenc i o lurdu, a m a tabi i 
d ö r d ü n c ü yıla d o ğ r u bü tün belgeler p ro fesyone lce hazı r lanmaya başladı, 
her şey gir iyordu, yani parayı veren d ip lomayı alıyordu. A m a bu s is temle 
eşdeğerl i l ik a lan yanı lmıyorsam 3 veya 5 öğrenc i var, ç o k faz la öğrenc i 
yok. Her ne h ikmetse, çıkan bir yönetmel ik değiş ik l iğ iy le Y Ö K şöyle ded i : 
"Eğer yur tdışında fakü l teden d i p l o m a alıyorsa ve Türkiye de bu ülkeyi ve 
onun akademik kuruluşlarını akred i tasyon an lamında tanıyorsa, bu 
denkl ik sınavına falan gerek yok. " 

Hoca la r ımdan da şunu ö ğ r e n m e k ist iyorum: B i lmediğ imiz bir alan; 
hangi ülkeleri tanıyoruz biz? Eğer biz bu Romanya'yı, 
Macaristan'ı, özell ikle Azerbaycan' ı , buradak i fakülteleri 

tanıyorsak, b iz im mes leğ imiz h e m eği t im an lamında, h e m eczacıl ık 
an lamında, h e m de sağlık a lanında ülke insanı c idd i tehdi t altındadır. 
Çünkü buradak i eğit imlerin, d i p l o m a alan öğrenci ler in yüzde 99'u, bu 
ülkelere sadece turist ik a m a ç l a gitmiştir, okul binalarını dahi bilmezler, 



hocalarını dahi tanımazlar. A n c a k yüzde 1 kadarı g id ip o rada okumuştur . 
Bu an lamda, ç o k da zamanınızı a lmadan , h e m denkl ik açısından, h e m 
eği t imin niteliği açıs ından hocalarımızın ve d iğer katılımcıların da 
görüşler in i a lmak istiyoruz. Katılımınız için teşekkür ediyoruz. 

Formatımız da şöyle o lacak, Sayın H o c a m l a paylaştık demin : Görevl i 
arkadaş lar ım mikro fon dağıtacaklar. Katılımcılarımız, hang i 
konuşmac ıya soru so rmak ist iyorsa, o n a sorularını soracaklar. 

Hocalarımız da kendi ler ine soru lan soruları not alıp, sonra sırayla bunlara 
cevap verecekler. Tabii bir konuda hasseten bir r icamız var Yönet im 
olarak: Soru so rmak ve soruların cevabı k onusunda bir açılım y a p m a 
konusunda bir formatımız var. Yani s u n u m ve y o r u m konusuna 
g i rmezsek, zamanı d a h a akılcı kullanırız. As l ında süremizi do ldurduk , 
a m a biz 15 dak ika g e ç başladık, b izden sonraki konuşmac ı 
arkadaşlarımızın da bir 15 dakikasını a larak toplantıyı b a ğ l a m a k istiyoruz. 

Hepin ize katılımlarınız için ş imd iden teşekkür ediyoruz. 

Ecz. MURAT KOÇAK (Alanya) 

- As l ında ilk so racağ ım soruyu Tekin Bey siz sordunuz, bo rd sınavını 
soracakt ım. A m a ş imd i şunu söy lemek ist iyorum: İnternet üzer inden 
d i p l o m a veren üniversiteler de var. 

Fethi H o c a m a şunu so rmak ist iyorum: Biz, zamanlar ı ç o k kısıtlı insanlarız. 
3 resmi kurumla an laşma y a p m a k için 8 de fa vi layete g iden bir 
eczacıyım. Eczacılık Akademis i 'ne katılımı d a h a da art t ı rmak için, 
interaktif, bi lgisayar üzer inden sınavlı eğ i t im yapmay ı düşünüyor lar mı? 
Çünkü bunun ilk deneyimin i T ü m Eczacılar Kooperat i f ler Bir l iğ inin e-
fa rma programı ile gördük , ben ç o k beğend im , 400 mi lyon liraya satın 
aldık. S u n u m da ç o k güzeldi , her şey ç o k güzeld i . Bunu yapmay ı 
düşünüyor lar mı? Eğer bunu yapmay ı düşünüyor larsa, bence ç o k büyük 
bir h izmet olur. 

Bir de Erçin Hocamın so rusuna şöyle bir katkıda bulunayım: Sanıyorum 
bütün eczacılar, o İsveç'teki eğ i t im sistemini tüyleri d iken d iken o larak 
dinlediler, a m a ben soğukkanl ı yak laşıyorum, açıkçası ü lkemize biraz 
d a h a uygun olabi leceğin i düşünüyo rum. 

Prof. Dr. FETHİ ŞAHİN 

- Eczacılık Akademis i yaygın eği t imi düşünüyor. Gerçek ten eczacı 
teknisyenler in in eği t imi ge lecek karşımıza. Eczacı teknisyenler i 
demeye l im de, eczanede çal ışan elemanlar. O o ldukça kalabalık bir 
g rup, onların eği t imini yaygın eğ i t im o larak düşünüyoruz ve bunun için de 
Anado lu Ünivers i tesiy le t e m a s hal indeyiz. Anado lu Üniversitesi 'nin 
o lanaklar ından yarar lanmayı düşünüyoruz ve şu a n d a bir mu tabaka t 
sağ lanmak üzere. Eğer o rada başarılı o lursak, bunu eczacı lar için açmış 
o l d u ğ u m u z mes lek içi eğ i t im programlar ına da geniş leteceğiz, böyle bir 
ça l ışmamız var. 

Bord sınavı gereklidir. Bord sınavı şunun için gerekl i : Bence eczane açan 
eczacının en kaliteli öğrenci ler imiz o lması gerekiyor, ben bu görüştey im. 
Dolayısıyla eczane açacak, eczane a ç m a y a ehliyetli o lacak 
mezunlarımızın da mut laka böy le bir s ınavdan geçmes i gerekiyor. Bu 
sınavı g e ç m i ş kişilerin eczane açmas ı gerekir. Ayr ıca böy le bir sınav, 



Eczacılık Fakülteleri nde eği t im programlarının d inamizmin i de beraber 
getirecektir. O s ınavda başarılı o lmak adına Eczacılık Fakülteleri, eğ i t im 
programlarını her z a m a n masaya yatırmalıdır. Erçin Hocanın da söylediğ i 
gibi yaşayan bir şeydir eği t im, mut laka yenil iklerin yapı lması söz konusu 
olacaktır. Şu a n d a "şu eczacıl ık fakül tesi d a h a iyidir, bu eczacıl ık 
fakül tes inden mezun o lan iyi deği l , kalitesi düşüktür " d e m e imkânı yok. 
Ben şahsen bu seneye kadar Atatürk Üniversltesi 'nin Karmasöt lk K imya 
dersler ine katkıda bu lundum. Bana göre, ye t i şme bakımından oradak i 
öğrenci ler in Gazi Üniversi tesl 'ndeki öğrenc i le rden hiçbir farkı yoktur, a m a 
bu da havada kalan, ben im kend ime ait bir yo rumumdur . Bunun mut laka 
böy le bir sınavla da bel i r lenmesi gerekir gö rüşündey im. Mes lek örgü tü 
tabi i k i bu işin iç inde olacaktır, zanneder im bu kanun tasarısında bu fırsatı 
kaçırdık, a m a bunun mut laka ge lmes i gerekir gö rüşündey im. 

Teşekkür eder im. 

Prof. Dr. ERÇİN ERCİYES 

- Kötü veya eği t imi İyi deği l d iyeb i lmek için, kalite güvencemiz in o lması 
lazım. Yani bir fakül teye de "kötü kalitelidir, kötü eğ i t im yapıyor" demen iz 
için bazı verilerinizin o lması lazım. Şu a n d a Türkiye, o konuda ç o k iyi bir 
d u r u m d a deği l . 1 yı ldan d a h a fazla bir süre o ldu, stratej ik hedef ler ve 
performansımızı ö lçerek o n a dayalı bir bü tçe p lan laması için çalışıyoruz, 
dolayısıyla veri yoksunu o l d u ğ u m u z görü ldü. Bu sebep le biraz evvel Fethi 
Hocamın ded iğ i gibi, Atatürk Üniversi tesi 'ndeki öğrenci ler in kötü eğ i t im 
aldığını be lge lemeniz lazım, en azından bir be lgesin in o lması lazım. O n u n 
için de zaten bu bo rd sınavları ç o k ö n e m arz ediyor. Bütün fakülteler 
bir leşiyor aslında, Tıp Fakültesi de ç o k İstiyor bunu. Hat ta onlar, temel 
b i l imlerden klinik ça l ışmalara geçerken araya da bir sınav koymak 
istediler, METES sınavı diye, Tıp Sağlık Şûrası Eğit im Konseyi 'nde de 
bunlar görüşülüyor. Sanıyorum, bu kadar üniversite olursa, özell ikle 
eczane eczacılığı için herkesin bir bo rd sınavına ihtiyaç var diye 
düşünüyorum. O da tabi i şunu getir iyor: "Böyle bir d u r u m söz konusu 
olursa, dershaneler mi çıkar eczacı lar için?" ÖSYM'den sonra TUS için 
ş imdi ç o k yaygın bir de rshane s is temi oldu. Bir de bunun için, bo rd 
sınavları için de bir dershaneci l ik s istemi gelir mi, b i lmiyorum. 

Teşekkür eder im. 

Ecz. ÖMER ŞAKİR YELKENCİ (Manisa) 

- Ben Fethi H o c a m a so rmak ist iyorum: Hocam, iz lediğimiz s layt larda 
g ö r d ü m ki, Akademi 'n ln kuruluş g ü n ü n d e n beri eğ i t im alan 3 bin 
c ivarında arkadaşımız var. 6 ay veya 1 senel ik bir süre içer is inde yardımcı 
personel için de düzen lenen eğ i t ime bin kişilik katılım var. Fakat şöyle bir 
baktığımız zaman, Türkiye genel inde, 20-25 bin c ivar ında serbest eczacı 
var. Bu rakamı oranladığımız zaman, ben im kanaat ime göre, eği t imin 
yaygın laşmasının ta tmin edic i o lmadığını görüyoruz. A c a b a merkezde 
eğ i t ime ağırlık ver i lmes inden kaynak lanan bir olay mıdır? Bunu d a h a 
yüzeysel , Anado lu 'ya y a y m a İmkânınız var mı? Az önce arkadaşımızın 
bahsett iğ i , internet alanıyla bir eğ i t im s istemi içer is inde bunu 
d ü ş ü n d ü ğ ü m ü z d e , d a h a yaygın bir kit leye yaymamızın m ü m k ü n o lacağı 
kanaat indey im. 

İkincisi, genel l ik le biz taş rada ve merkezde olalım, eczaneye eczacı 
girdiği andan çıktığı saate kadar, bu süre içer is inde ayrı lması m ü m k ü n 
deği l ; çünkü her dak ika hastasıyla veya reçeteleriyle meşgul . Artı bir de 
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devlet in parasal şeyleriyle meşgul , bankalar la meşgu l . Böyle bir düzey 
içer is inde eğ i t ime vakit ayırabi lecek meslektaşlarımızın sayısı tabi i ki 
azalıyor. Biz okumayı pek fazla seven bir millet değil iz, bü tün sıkıntımız 
bu. 

Erçin H o c a m a da şunu so rmak ist iyorum: Kaliteli bir eczacıl ık o larak 
d ü ş ü n d ü ğ ü m ü z zaman, eğ i t imlerde görüyoruz ki, prat ik ç o k zayıf, ç o k az. 
A c a b a teoriyi biraz azaltıp da prat ik yöne kaymamız m ü m k ü n m ü ? 

Ahme t H o c a m a da şunu so rmak ist iyorum: Serbest Eczane Eczacılığı, 
Endüstr iyel Eczacılık veya Hastane Eczacılığı ayrımının yapı lması 
g ü n d e m d e . Bugünkü kavram içerisinde, eğer biz baş tan bir ayrım 
yapmadığ ımız zaman, Hastane Eczacısı o larak kendini eğ i t ime adamış 
veya Endüstr i Eczacısı o larak kendini adamış bir arkadaşımız eczane 
a ç m a yönüne gitt iği z a m a n ne o lacak? Bugün zaten enf lasyon d iye 
ni telendirdiğimiz, aşırı düzeyde bir eczane pazarı o l duğunu düşünürsek , 
ge lecekte herhalde eczane k a p a t m a y ö n ü n d e çal ışmalara başlayacağız. 

Teşekkür eder im. 

Prof. Dr. FETHİ ŞAHİN 

- Akademin in eğit imleri s o n u n d a 2 bin 930 eczacımız katılım belgesi 
almıştır. Bu, katılan eczacı sayısı bu kadar d e m e k değildir, müracaat e d e n 
eczacı sayısı belki bunun yüzde 30-40 fazlasıdır. A m a müracaat ed ip 
kaydını yaptıran; fakat ge lmeyen meslektaşlarımız oluyor, ge l ip eği t imi 
yar ıda bırakanlar da var. Dolayısıyla esas ında eği t imler imize katılan sayısı 
bundan fazla. Bu yeterl i mi; deği l , a m a şu a n d a yaptığımız, t a m a m e n 
gönül lü lük esasına dayalı bir eğ i t im sistemi, k imsenin bir mecbur iyet i 
yoktur buranın programlar ına katı lmaya. A n c a k şunu sevinerek görüyoruz 
ki, eczacılarımız gerçek ten Akademi 'n in bu faaliyetlerine sah ip 
çıkmaktadır ve kat ı lmaya çalışmaktadır lar. 

Tabii k i iht iyaç hâsıl olmaktadır, mut laka bu yaygın eğ i t im konusu 
g ü n d e m e getiri lecektir, mut laka b u n a başlayacağız. Hat ta başka 
gir iş imler imiz de vardı. Tekin bilir, Tekin'in Genel Sekreterl iği d ö n e m i n d e 
de b i lg isayardan eği t imle ilgili bir altyapı o luş tu rma çalışmaları da vardı. 
Tabii bunların hepsi paraya bağlı şeyler. Daha fazla eğ i t im programı 
o lmaz mı; olur, bu da paraya bağlı bir şey. Yani d a h a yaygın yerlere 
gö tü remez miyiz; götürebi l i r iz, a m a Genel Kurul 'un almış o lduğu kararla 
ancak biz Türk Eczacıları Bir l iği 'nden yüzde 2,5'l ik bir bü tçe alıyoruz, o 
bütçey le hareket ediyoruz. Geçen le rde bir karar aldık, ded i k ki, "eczacı 
meslektaş lar ımızdan katılım ücreti alalım." Anado lu 'nun her taraf ından 
itiraz geldi . O katılım ücret inden de vazgeçerseniz , bü tün yükü tabi i Türk 
Eczacıları Bir l iğ inin üzerine bırakmış oluruz. Akademin in gelirlerini 
art t ırmak için de gerekl i ön lemler in mut laka genel kurul larda al ınması 
lazım, a m a ç o k yakın bir ge lecek te mut laka yaygın eğ i t ime geçeceğ iz . 

Teşekkür eder im. 

OTURUM BAŞKANI (Prof. Dr. Ahme t Başaran) 

- Son bir soru alalım, o n d a n sonra o tu rumu kapatal ım. 

Ecz. SEVİM EVRENESOĞLU (Sağlık Bakanlığı İlaç ve Eczacılık Genel 
Müdür lüğü) 

- Erçin Hocamız, değer lend i rmeler inden bir tanes inde ded i ki, "bu 
öğre t im sürec inden yarar lanamamışlar , nasıl yeni teknolo j ik gel iş imlere 



veya yenil iklere, eczacılıktaki yeni bilgileri adap te o lacaklar?" As l ında 
üret im sürec ine kat ı lamamayı an layamadım. 

İkincisi de Sayın Dekanımızın i fade ettiği üzere, sosyal eczacı l ıkta 
Fa rmakoekonomi ve Farmakoep ldemiyo lo j i kavramlarına ve akılcı i laç 
kullanımı i lkelerine geçi ld i . As l ında bu kavramların sosyal eczacılığın 
iç inde deği l , klinik eczacılığın iç inde yer a lması gerekt iğ ini düşünüyorum. 
Şu a n d a İlaç ve Eczacılık Genel Müdür lüğü 'nde bir Fa rmakoekonomi 
Dairesi Başkanlığı o luşturu ldu. Bunun iş tanımı yapı lamıyor; çünkü İş 
tan ımında gerçek ten h e m ekonomik bi lgiye sah ip o lmak, ekonomi 
bi lg is ine sah ip o lmak, h e m de klinik a n l a m d a ilaç nasıl kullanılır, bu 
bi lgiye sah ip o lmak gerekiyor. Yani ekonomi , zaten kıt kaynakların etkili 
kul lanımı an lamına geliyor. O an lamda, ge lecekte m a d e m böyle 
disipl inler gel işt ir i lecek, bunun sosyal eczacıl ık deği l , klinik eczacıl ık 
çalışmaları içer is inde ele al ınması ç o k öneml i bir konu. Bu 
f a rmakoekonomik çalışmalar, klinikteki i laç uygu lamalar ından ötürü bir 
ekonomiy i g ü n d e m e getiriyor. Bu an lamda, gerçek ten bunların sosyal 
eczacıl ık deği l , klinik eczacıl ık alanındaki uygu lamalar la or taya çıkacağı 
or tada. Bu a n l a m d a da zaten Sağlık Bakanlığı o larak biz bir çıkış 
yapmışt ık, l isansüstü eğ i t imde klinik eczacıl ığın önemi hakikaten ç o k 
fazla. Tıpta Uzmanl ık Tüzüğü gibi , Eczacıl ıkta Uzmanl ık Tüzüğü 
hazırlandı, Türk Eczacıları Birllği'yle or tak laşa o tüzük hazırlandı ve 
sunu ldu. Bundak i amaç , Klinik Eczacılığın biraz d a h a ileriye g i tmesin i 
sağ lamak. Gerçek ten şu a n d a ded iğ im gibi , i laç ve Eczacılık Genel 
Müdür lüğü 'nde bir Fa rmakoekonomi Dairesi Başkanlığı o luşturu ldu, 
bunun iş tanımı yapılamıyor, i laçlara s a d e c e fiyat gözüy le bakılıyor. 

Teşekkür eder im. 

Prof. Dr. ERÇİN ERCİYES 

- Ben soruyu an layamad ım açıkçası, yani ad ım geçt iğ i için nezaketsizl ik 
o lmasın ded im, ama.. . 

Ecz. SEVİM EVRENESOĞLU 

- Hocam, o rada değer lend i rme 3'te bir konudan bahsed iyorsunuz; 
"öğre t im sürec ine katı lamayanlar, yeni eczacıl ık bi lgi lerine nasıl adap te 
olurlar?" Yani o konuyu eğ i t imde reform konu s unda açtınız. Ben onu 
an layamadım, yani öğ ren im sürec ine mut laka kişiler katılmalı. 
Katı lamıyorsa, mut laka el imine olmalı d iye düşünüyorum. 

Prof. Dr. ERÇİN ERCİYES 

- Ga l iba benden kaynak lanan bir yanlış anlaşı lma var. Öğre t im sürec ine 
katı lma, s layt larda bir yerde geçiyor ; o da "öğrenc i arkadaşlar, öğre t im 
p lan laması sürec ine katı lamadıkları için, - 'katılmaları da gerekmez, onu 
da söyleyeyim'- o rada bulunmadık lar ı için, yeni dersler sürekli eğ i t im 
planlarına yerleştir i ldiği zaman, bu yük o kişilerin üzerine biniyor." Burada 
biraz insaf d iye kendi meslektaş lar ıma ses lenmek istedim, yani söy lemek 
is ted iğ im oydu. 

Bir de son o larak şunu söy lemek İst iyorum: Geçen yı l larda biz Ege 
Üniversitesi Eczacılık Fakültesi o larak rektör tarafından, mes lek 
yüksekokul lar ı var, bi l iyorsunuz, 2 yı lda d i p l o m a veriyorlar, bu mes lek 
yüksekokul lar ı programlar ı arasına eczane teknisyenl iğ i programının 
açı lmasını ta lep ettik. Man isa Celal Bayar Üniversitesi Rektör lüğü'ne bu 
ta lep iletilmiş. Celal Bayar Ün ivers i tes inde Eczacılık Fakültesi yok, A m a 



ilk bakı ldığında, ç o k makul , ç o k anlaşılabil ir bir iht iyaca yanıt veren ta lep 
o larak üniversite taraf ından karşılanmış. Üniversi tenin b u n a o lumlu 
bakması demek , Alaşehir Mes lek Yüksekoku lumda bir p rog ram olarak 
bunun karşımıza çıkması demektir . Bu öneml i bir risktir. Eczacı 
meslektaşlarımızın, serbest eczanede çal ışan meslektaşlarımızın bu riski 
akıl larında tutmalarını ben r ica ed iyorum. O konu, bö lgen in tek Eczacılık 
Fakültesi o lan üniversitesi, b iz im üniversite o lduğu için, konu b iz im 
Üniversi te Rektör lüğü'ne ben im tara f ımdan aktarıldı. Rektörün gir işimleriyle 
bu d u r u m durduru ldu. Böyle bir gir iş im, böy le bir p rog ram açı lma istemi 
durduru ldu ve o n a değ iş ik rapor lar la yanıtlar verdik, a m a böyle bir risk mi 
dersiniz, avantaj mı dersiniz, böy le bir d u r u m var, onu sizlerin bi lgi lerine 
s u n m a k istedim. 

Teşekkür eder im. 

Ecz. MEHMET DOMAÇ 

- Hocam, eczane teknikerl iği yüksekokul lar ından, mes lek 
yüksekokul lar ından bahsett i . Hazır lanmakta o lan ve b i tmiş olan, tabi i 
Par lamento süreci henüz baş lamadı , a m a 6197 Sayılı Yasa, yani 
Başbakanl ık ta bu lunan 6197 Sayılı Yasa'nın tas lağ ında bir m a d d e var, o 
m a d d e de ç o k açık. Diyor ki, "eczane teknisyenl iğ i veya teknikerl iği, 
yüksekokul lar ı eczacıl ık fakültesi bu lunan üniversi telerde açılmalı." Bu 
yüksekokul lar ın bu rada açı lmasının gerekçes i de, madden in bu şeki lde 
yazı lmasının gerekçes i de eczacıl ık fakültesi öğre t im üyelerinin teknikerleri 
yet iş t i rmesinden yo la çıkarak yapı lmış ve eczacıl ık dis ipl in inin iç inde bir 
eğ i t im görü lmes i hedeflenmişt ir . Ayrıca eczacıl ık fakültelerinin 
laboratuarlarının boş kaldığı zamanlarda, gereki rse bu öğrenci ler bu 
laboratuar lardan da yararlandırılabilir. Dolayısıyla h e m kaynak israfının 
o r tadan kaldırılması, h e m meslek i bir disipl inin sağlanması , h e m eczacıl ık 
et iğinin ge rçek a n l a m d a bu kişilere de ver i lebi lmesi ve eczacıl ık bilgi lerinin, 
eczacıl ık eği t imindeki yaklaşımların bunlar la paylaşı lması için yapılmıştır ve 
Türk Eczacıları Birliği, ş imdiye kadar bu konuda gelen bütün teklifleri geri 
çevirmiştir, eczane teknikerl iği yüksekoku lu teklif lerini bü tün 
üniversi te lerden geri çevirmiştir. Nedeni de az önce söy led iğ im gibi 
eczacıl ık fakültelerinin bu lunduğu üniversi telerde bunların açı lmasının 
sağ lanması . Umut eder im Celal Bayar Ünivers i tes inde böyle bir şey 
o lmaz. Başka üniversi telerde de, yani eczacıl ık fakül tesinin bu lunmadığ ı 
d iğer üniversi telerde de böy le bir şey o lmaz. Bu yasa çıkarsa da, artık 
teknikerler sizlere emanet . 

Teşekkür eder im. 

SALONDAN 

-Sayın Başkan, bize şöyle bir şey söylendi : Yurtdışında eczacıl ık eği t imi 
alanların sınavsız Türkiye'de eczane a ç a b i l e c e k l e r d e ilgili, denkl ik sınavı 
o lmadan . 

Ecz. MEHMET DOMAÇ 

- Şöyle: Y Ö K Genel Kurulu, bir yönetmel ik değiş ik l iğ i yaptı. Bu değişikl ikte, 
d a h a önce her ünivers i teden ge lene bir sınav uygu lama zorun lu luğu vardı. 
Bundan sonra YÖK'ün denkl iğ in i kabul ettiği üniversi telerde sınav 
uygu lama zorunlu luğu, bu değişik l ik le o r tadan kaldırıldı. A n c a k y ine YÖK 
isterse, sınav uygulayabi lecek. A m a b u n a karşı Türk Eczacıları Birliği, böy le 
bir s tandart or taya çıkabil ir d iye yürü tmey i d u r d u r m a ve yönetmel iğ in 



or tadan kaldırı lması istemiyle bu m a d d e y e karşı dava açtı. 

SALONDAN 

- Denkl ik a lan üniversiteler hangileri, bil iyor musunuz? 

Ecz. MEHMET DOMAÇ 

- O n u k imse bilmiyor, ben de b i lemiyorum. 

Prof. Dr. ERÇİN ERCİYES 

- Ben hemen konuya şöyle gireyim: Denkl ikle ilgili YÖK'ün bir listesi var, 
a m a o k o n u d a d a h a fazla bize bilgi aktarabi lecek o lan bir hocamız 
burada, Prof. Dr. Murat Şumnu. Kendisi , Hacet tepe 'de öğre t im üyesi, 
a m a aynı z a m a n d a Denkl ik Komisyonu 'nda da çalışıyor. Kendis i söz 
istemişti, H o c a m cevap verecek misiniz? 

Prof. Dr. MURAT ŞUMNU (Hacet tepe Üniversitesi) 

- Ben ufak bir iki aç ık lama yapayım, ç o k detay lara bu kısıtlı z a m a n iç inde 
inmek tabi i k i m ü m k ü n deği l . 

Bir kere bir şeyi ayırmamız lazım: Eczane açmak , üniversitelere ait bir 
o lay deği l , YÖK'e ait bir o lay deği l . Eczane açmak , Sağlık Bakanlığı'nın 
sorunu. Bord sınavının YÖK' le hiçbir alakası yok, Sağlık Bakanlığı'nın 
sorunu. Şu a n d a biz üniversite o larak d i p l o m a veriyoruz, eczacıl ık 
d ip loması veriyoruz. Dikkat ederseniz, o d ip lomalar ın arkasında Sağlık 
Bakanlığı'nın tasdik i vardır. Eczane açmak , bu tasd ike bağlıdır. 

YÖK'teki değiş ik l ik ne, YÖK' te bu değiş ik l ik nereden ileri ge ld i? Av rupa 
Birliği'nin itirazı üzer ine geldi . A n c a k baş ta söy led iğ im ayrımı akl ımızdan 
ç ıka rmamamız lazım. Av rupa Birliği niye itiraz etti? Avrupa 'da akredi te 
o lan üniversiteler, birbir lerine bir sınav yapmıyorlar. Türkiye, Av rupa 
Birliği'ne aday bir ülke o l d u ğ u n a göre, Av rupa Birliği'nin akredi te ettiği 
üniversiteler tekrar sınav y a p a c a k mı? "Avrupa Birl iği 'nde bu hak yok, 
Türkiye'de de o lmamas ı gerekir" deni ldi . Birinci o larak bunu 
unu tmamamız lazım. 

İkinci olarak, ben bu komisyonun başkanlığını yapıyorum. Şu a n d a da 
sınav aynen yürürlükte. Birkaç tane, hakikaten akredite, Av rupa Birl iği 'nde 
son derece belirli yere ge lmiş fakül te mezunları hariç, d e m i n d e n sayılan 
Türki devlet ler vesaire, bu radan mezun olanların heps inde imt ihan söz 
konusu. İmtihanın kalkması söz konusu deği l , imt ihan muhakkak 
yapı lacak. Bunun d a h a eks t rem koşulları var. Bir adayımız var, Amer i ka 
mezunu, a m a aldığı d ip lomanın ü lkemizde o lmayan değ iş ik bir dereces i 
var. Yani teknoloj iy i hemen hemen hiç okumamış , fa rmakognoz i h e m e n 
h e m e n hiç okumamış , k imyayı ç o k ç o k az okumuş , a m a kl iniğe d ö n ü k bir 
d ip loması var. Bu insan, eşdeğer l ik a lacak mı? 

İkinci o larak bir ö rnek var: Kazakis tan 'da eczacıl ık fakültesini bit irmiş, 
Kazakis tan 'da dok to ra yapmış , sonra YÖK'e müracaat e tmiş yahut da 
Y Ö K ora lardan b i rkaç kişiyi davet etti Türkiye'ye. Türkiye ge lmiş , Anado lu 
Üniversi tesi 'nde Farmakognoz i Bö lümü 'nde tekrar dok to ra yapmış , ikinci 
doktorasını yapmış , a m a eczacıl ık d ip lomasının denkl iğ i yok. Şu a n d a 
Anado lu Üniversitesi, bir kadro açmış, yardımcı doçen t kadrosu, o raya 
müracaat ı var, a m a müracaat ask ıda bekliyor. Niç in ask ıda bekl iyor? 
Eczacılık d ip loması yok. Bizim yaptığımız çal ışmalar sonunda , bu iki 
doktorası o lan a rkadaş dah i bu sınavlara g i recek. Çünkü b iz im 
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beklenti lerimizi, b iz im normlarımızı Türkiye'deki eğit imi, o rada aldığı 
eğ i t im veya d a h a sonra yaptığı doktora lar karşılamıyor. 

Çok kısa o larak ben im söy leyecek ler im bunlar, a m a detay istiyorsanız, 
saat lerce de açıklayabi l i r im. 

OTURUM BAŞKANI (Ecz. Sabih Tekin Çağlar) 

- H o c a m a verd iğ i değer l i bilgiler için teşekkür ediyoruz. 

Tabii Eczacılar Birliği'nln g ü n d e m i n e geld iğ i zaman , herkesin yaptığı ve 
hâlâ da üzer inde ısrar et t iğ imiz y o r u m şuydu: "O me tne göre 
akred i tasyonu tanınan fakültelerin öğrenci ler i s ınava g i rmeden d i p l o m a 
alabil ir ler" g ib i bir y o r u m var. Biz bu y o r u m u sorduk, bu y o r u m u n aynı 
o lduğu söylendi , biz de iptal İçin m a h k e m e y e gittik, yargı kararının 
sonucunu bekleyeceğiz, a m a biz im İçin ç o k hoş bir süreç deği l . Tabii k l 
akred i tasyonu o lan fakültelerin bi l inmesi de belki b ize farklı bir nefes 
aldırabil lr; çünkü İngiltere'de, A lmanya 'da eczacıl ık eği t imi almış bir 
öğrenc in in d ip lomasının tanınmamasını biz de kabul etmeyiz. Bizim 
buradak i çek incemiz şu: Doğu Bloku ülkeler inde, oranın devlet 
otor i tesinin boş luğundan , eğ i t im s is teminin boş l uğundan kaynak lanan ve 
o radan ge len d ip lomalar ın yüzde 99 'unun da, o raya g i tmeden alındığı 
bi l indiği için, amacımız bu eği t imi a lmamış kişilerin eczacıl ık yapmasın ın 
sakıncalarına dikkat çekmekt i . Bu an lamdaydı açılım, a m a değer l i 
bilgileriniz de bizi biraz rahatlattı diyebil ir iz. 

Prof. Dr. MURAT ŞUMNU 

- YÖK'ün tanıdığı üniversite, akredi te üniversite. YÖK'ün tanıdığı 
üniversiteler de Azerbaycan 'dak i , Türki devlet lerdekl, Romanya'dak i , 
Bulgar istan'daki , Amer lka 'dak i b i rçok üniversiteler var. Zaten denkl ik için 
bunlar müracaat edebil iyor, a m a müracaat e tmek, denkl iğ i a lmak d e m e k 
deği l . O müracaat lar iç inden akredi te üniversiteler, sınavsız o larak 
eczacıl ık eşdeğerl i l iğ i , eczane a ç m a hakkını alıyor deği l . Eczane a ç m a 
hakkı Sağlık Bakanlığı 'na alt. Sağlık Bakanlığı İzin verir veya vermez. 

OTURUM BAŞKANI (Ecz. Sabih Tekin Çağlar) 

- Hocam, bu konuyu bağlayal ım, a m a şunu da bil iyoruz: Türkiye 
Cumhur iyet i 'nde eczacıl ık d ip loması o lan herkes eczane a ç m a hakkına 
sahiptir. Ş imdi Türki Cumhur iyet vatandaşlar ı da bu hakka sah ip oldular. 

Sabahk i o t u r u m u m u z d a Gülb in Hocam, eğit ici lerin nasıl eğit i ldiğini 
anlattı. Sonra l isans eği t imi aldık, sonra mes lek içi eğ i t im aldık, bu 
konudak i ç o k değer l i bilgiler için teşekkür ediyoruz. Bu eğ i t imlerden 
geçen eczacının eczanesin i açtıktan sonra yaşadığı sorunlar la ilgili, en 
büyük sorunlar la ilgili toplant ımız İ laçta Geri Ö d e m e : Sorunlar ve 
Çözümler. Bunun için biz toplantıyı kapatıp, sonraki toplant ıya da 
başarılar di l iyoruz. 

Teşekkür ediyoruz. 
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